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MUNCII
LUCRĂRILE PLENAREI COMITETULUI CENTRAL

AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN
fn zilele de 22—25 aprilie a.e. s-an desfă

șurat lucrările Plenarei Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român.

La ordinea de zi a Plenarei s-au aflat ur
mătoarele probleme :

1. Dezvoltarea învățămintului de cultură 
generală, profesional, tehnic și superior în 
Republica Socialistă România.

2. Cu privire la compoziția partidului, Ia 
fntățirța continuă a rindurilor sale și inten
sifica.- activității de educare a comuniști
lor. *

3. Activitatea organelor și organizațiilor 
de partid, de stat și obștești privind exami
narea și rezolvarea scrisorilor, sesizărilor și 
cererilor oamenilor muncii.

4. Cu privire la pregătirea de luptă și poli
tică a forțelor armate ale Republicii Socia
liste România și la înzestrarea lor cu arma
ment și tehnică militară.

5. Unele probleme actuale ale activității 
internaționale a Partidului Comunist Român.

0. în legătură cu reabilitarea unor acti
viști de partid.

Plenara a examinat, în zilele de 22—23 a- 
prilie, la primul punct al ordinei de zi, mă
surile cu privire la îmbunătățirea profilului, 
organizării și conținutului învățămintului de 
toate gradele, corespunzător cerințelor actu
ale și de perspectivă ale societății noastre so
cialiste. Aceste măsuri, elaborate de către 
Ministerul învățămintului cu consultarea u- 
nui mare număr de cadre didactice, oameni 
de știință, activiști de partid și de stat, au 
fost examinate și aprobate de Comitetul 
Executiv al C.C. al P.C.R. Ele au fost com
pletate și îmbunătățite pe baza propunerilor 
izvorîte din dezbaterea largă cu oamenii 
muncii.

La Plenară au luat cuvîntul tovarășii

Gheorghe Necula, Anton Breitenhofer, Mih- 
nea Gheorghiu, Mihail Roșianu, Miron Ni- 
colescu, Carol Kiraly, Miu Dobrescu, Mihai 
Telescu. Ladislau Braniș, Cristofor Simio- 
nescu, Gheorghe Vasilichi, Ion Sîrbu, Valter 
Roman. Tudor D. Ionescu, Leonte Răutu. 
Ștefan Bălan. Gheorghe Mihoc. iar în înche
iere, la acest punct al ordinei de zi. a vorbit 
tovarășul Nicolae Ceaușescu.

Plenara a aprobat propunerile privind 
dezvoltarea și perfecționarea învățămintului 
de cultură generală, profesional, tehnic și 
superior, ca directive ale C.C. al P.C.R.

Plenara a hotărit prelungirea duratei învă- 
țămîntului de cultură generală obligatoriu de 
Ia 8 ani Ia minimum 10 ani, acțiune care 
se va realiza treptat pină In anul 1972. De 
asemenea, au fost aprobate structura invă- 
țămîntului de cultură generală și a învăță- 
mîntului profesional-tehnic, modernizarea

conținutului învățămintului, perfecționarea 
procesului de instruire și a metodelor de 
predare, îmbunătățirea activității educative, 
pregătirea și promovarea cadrelor didactice. 

Plenara a aprobat, totodată, măsurile cu 
privire la dezvoltarea și perfecționarea în
vățămintului superior, îmbunătățirea profi
lului și conținutului său, a muncii educative, 
dezvoltarea cercetării științifice în institute 
și facultăți, întărirea bazei materiale, îmbu
nătățirea condițiilor de studiu și de viață ale 
studenților.

Plenara a hotărit să se supună spre legife
rare Marii Adunări Naționale proiectul de 
Lege a învățămintului, întocmit pe baza di
rectivelor aprobate de C.C. al P.C.R., prin 
care se statornicesc principiile și normele ge
nerale de organizare și funcționare a între
gului învățămînt din Republica Socialistă 
România.

(Continuare in pag. a V-a)

Ziua muncii. Nici o altă sărbă
toare din calendarul lumii nu i 
se aseamănă. Zeci, sute de mili
oane de oameni din toate conti
nentele, din toate țările, minui- 
torii uneltelor care clădesc isto
ria și civilizația modernă se 
caută in această zi și se intîlnesc 
pe toate meridianele geografiei și 
simțirii, și se descoperă mulți și 
puternici, și mai ales se desco
peră uniți, și un adevăr înalt le 
încununează sărbătoarea: marile 
și multele bogății ale vieții de 
toata zilele sînt creația lor. E a- 
devărul celei mai generoase clase 
din istoria lumii. Niciodată o altă 
forță socială n-a răspîndlt un mai 
mare belșug de valori, niciodată 
munca și puterea omului, talen-r 
iul și energia lui nu s-au cheltuit 
mai darnic, mai uman, mai activ.

In România exploatarea a fost 
desființată și munca a căpătat în
vestitura. celei mai importante ac
tivități umane, baza democrației 
noastre socialiste Ea definește 

' caracterul întregii orînduiri so-

inălțime pe care a fost situată pa
tria, munca se identifică cu crea
ția. Arhitectura noilor peisaje, 
geometria, forța, relațiile și va
lorile aglomerărilor industriale 
sînt opera poporului, sint con
cepute, făcute, stăpinite, animate 
și conduse de el.

Privită de la această cotă și 
identificată cu creația, munca și 
calitatea ei devin trăsătura cea 
mai de seamă a personalității o- 
mului, Concepția nouă despre 
muncă, acest cult al. vieții noas
tre, e hotăritoare în afirmarea 
personalității. Criteriul principal 
cu care este apreciat omul, crite
riul după care i se confirmă perso
nalitatea este acela al muncii. De 
aceea e atîta efervescență In 
țara noastră, de aceea sint atitea 
îndrăzneli și căutări. Această 
concepție despre muncă definește 
gradul de evoluție morală, de 
conștiință la care a ajuns po
porul român, demonstrează pu
terea și trăinicia regimului și sta
tului nostru.

CUVÎNTAREA TOVARĂȘULUI
NICOLAE CEAUȘESCU

la încheierea dezbaterilor privind dezvoltarea învățămintului

de cultură generală, profesional, tehnic și superior

în Republica Socialistă Romania

Plenara Comitetului Central al partidului a dezbătut astăzi o problemă deosebit de importantă pentru dezvoltarea societății noastre — perfecționarea învățămintului de toate gradele în Republica Socialistă România. Discutarea acestei probleme și adoptarea, în cadrul plenarei, a măsurilor corespunzătoare sînt menite Să asigure realizarea în practică a Directivelor stabilite de Congresul al IX-lea al partidului cu privire la ridicarea pe o treaptă superioară a învăță- mîntului în țara noastră. Partidul nostru acționează cu fermitate și prin aceste măsuri pentru a asigura ca întreg programul elaborat de congres să fie realizat în toate donjeniile de activitate, pentru a crea condițiile necesare ca dezvoltarea — materială și spirituală — a societății noastre să se desfășoare în cele mai bune condiții.Sînt cunoscute realizările obținute în anii construcției socialiste în dezvoltarea învățămintului din țara noastră. Fără îndoială, reprezintă un mare succes faptul că, în- tr-o perioadă relativ scurtă, am lichidat starea de înapoiere pe care am moștenit-o în acest domeniu; de la 35 la sută populație a- nalfabetă și semianalfabetă, cît iveam în 1945, am ajuns la lichidarea neștiinței de carte și 'a învățămîntul obligatoriu de 8 ani; avem astăzi circa 140 000 ele studenți, iar peste 60 la sută din tinerii absolvenți ai școlii de 8 ani sînt cuprinși în învățămînitil mediu și profesional. Toate acestea reprezintă realizări însemnate ; ele demonstrează consecvența cu care

partidul desfășoară politica sa de ridicare a nivelului de cultură și de instruire a poporului nostru.O realizare deosebită este învățămîntul gratuit pentru toate gradele, asigurarea în practică a dreptului deplin pentru toți copiii patriei de a urma orice formă de învățămînt. Statul socialist acordă burse pentru aproape 60 la sută din studenți, creîndu-le astfel condiții de a învăța fără nici un fel de griji de ordin material. Putem spune, deci, pe drept cuvînt, că regimul nostru socialist a asigurat tineretului condiții de învățătură la care nici nu se putea visa în timpul regimului burghezo-moșie- resc. Aceste condiții — materiale și morale — pentru instruirea tineretului au avut și au un rol deosebit nu numai în dezvoltarea învățămintului și culturii, dai- și în ridicarea generală a economiei, a întregii activități sociale din România.Desigur că și în ce privește perfecționarea conținutului învăță- mîntului s-au obținut pe parcurs o serie de rezultate bune. Reforma învățămintului din 1948 și măsurile luate ulterior au avut o mare importanță în această privință. Dar acum, cînd analizăm situația învățămintului, nostru și stabilim noi măsuri de perfecționare a acestei activități, cred că este tine să ne ocupăm și de unele neajunsuri ce s-au manifestat în acest domeniu, spre a trage învățămintele necesare și a f; ce ca în viitor asemenea (lucruri s nu se mai repete.Cred că scurtarea duratei învățămintului — măsură care s-a a-

plicat în învățămîntul mediu o dată cu reforma din 1948 — a constituit una din marile greșeli, nu numai organizatorice, dar și de fond, ale acestei reforme. Această greșeală a avut repercusiuni negative pentru o perioadă destul de lungă asupra dezvoltării învăță- mîntului și pregătirii cadrelor în țara noastră. De asemenea, faptul că în dezvoltarea învățămintului au fost practic nesocotite tradițiile progresiste ale școlii românești a dus la adoptarea unor măsuri care s-au dovedit necorespunzătoare pentru țara noastră. Aceasta, deși se știe că, în trecut, în România învățămîntul — cu toate limitele sale din punct de vedere social, cu caracterul său de clasă, cu lipsa de accesibilitate pentru tineretul muncitoresc și țărănesc — a avut totuși o serie întreagă de părți pozitive și a jucat, în perioadele respective de dezvoltare a țării, un rol important în progresul societății românești. De aceea, este de neînțeles de ce s-a renunțat la o serie de lucruri bune realizate în trecut. Aceasta a dăunat dezvoltării învățămintului, a avut urmări negative asupra conținutului și a o- rientării sale. Ne este, cunoscut că au fost subapreciate și neglijate o serie de ramuri importante ale învățămintului, mai cu seamă în domeniul științelor moderne, care — este știut — au un rol deosebit în dezvoltarea și progresul societății. Neglijarea acestor ramuri a contribuit nu numai la rămîne- rea în urmă a învățămintului, la faptul că un număr mare de tineri care au ieșit de pe băncile școlii în acești ani nu au putut să pri

mească o pregătire la nivelul cerințelor științei și tehnicii mondiale, dar a avut, în același timp, consecințe serioase asupra dezvoltării economiei, culturii, științei din țara noastră.Introducerea studierii științelor social-economice în învățămînt a reprezentat, fără îndoială, un factor de mare însemnătate în instruirea tineretului patriei noastre. Dar și în organizarea acestor for-, me de învățămînt, în predarea disciplinelor respective au fost și mai sînt încă multe neajunsuri. în cadrul plenarei s-au referit la a- ceastă problemă tovarășul Valter Roman și tovarășul Răutu. Trebuie să subliniem, tovarăși, că față de importanta pe care o are predarea acestor științe pentru tineretul universitar, și în general pentru tineretul nostru, nu s-a reușit ca acest învățămînt să corespundă pe deplin cerințelor, cu toate că, teoretic și în cadrul multor hotărâri, i-am acordat atenție. Desigur, la aceasta au contribuit și contribuie încă și acum unele atitudini rigide și dogmatise care mai persistă in legătură cu înțelegerea și interpretarea diferitelor fenomene noi ivite în dezvoltarea socială, în predarea unor cunoștințe care nti mai corespund condițiilor de astăzi ale dezvoltării societății, în general, conținutul ideologic al învățământului nu este la nivelul cerințelor de astăzi ale societății noastre: este nevoie să- analizăm cu. toată seriozitatea această situație. să tragem concluziile ce se impun.Așa cum s-a subliniat în plenară, procesul de îmbunătățire a învă-

țămîntulul, de formare a cadrelor nu a reușit să ținâ pasul cu cerințele de dezvoltare ale țării noastre. Dacă In ce privește numărul de cadre didactice formate în acest timp am putea să fim mulțumiți, sînt totuși de adus critici serioase în ce privește nivelul lor de pregătire, îndeosebi al cadrelor didactice din învățămîn- tul de cultură generală și din licee. Tovarășii care s-au ocupat de acest domeniu de activitate, Ministerul învățămintului nu au acționat cu fermitate, nu au avut în această privință un plan concret, bine corelat cu întreaga dezvoltare a învățămintului nostru și care să asigure pregătirea cadrelor necesare la nivelul impus de dezvoltarea științei mondiale A- cest lucru este valabil, într-o anumită măsură, și pentru' o serie de cadre care răspund de învățămîntul superior. Firește, cauzele sînt multiple — iar faptul că o perioadă îndelungată învățamîn- tul nostru nu a avut suficiente legături și contacte cu învățămîntul din alte țări poate numai în parte justifica lipsa de preocupare serioasă ce s-a manifestat în acest domeniu.La plenară s-au subliniat, pe drept cuvînt, o serie de lipsuri în organizarea procesului de învățâ- mint. în asigurarea cu manuale, în organizarea practicii, precum și în ce privește crearea altor condiții materiale fără de care mi șe poate concepe un învățămînt modern. care să corespundă cerințelor actuale Toate aceste, neajun-
(Continuare in pag. a ll-a)

claie românești, însăși structura 
patriei noastre, clar și apăsat, în 
primul articol al legii fundamen
tale a României — Constituția: 
„Republica Socialistă România 
este un stat al oamenilor muncii 
de la orașe și sate". Stat al oa
menilor muncii! lată caracteris
tica principală a statului nostru 
socialist, care conferă fiecărui ce
tățean calitatea de făuritor, de 
ziditor al unei patrii în care cri
teriul fundamental de conduită, 
de morală, de patriotism îl cons
tituie munca.

Patria noastră socialistă este 
fructul viu, fructul de aur al 
muncii eliberate, al muncii con
știente, pline de abnegație a po
porului nostru. Din'primele zile 
de după eliberare partidul a spus 
deschis poporului că numai prin 
muncă își va făuri și stăpîni vii
torul. Din toate documentele par
tidului se desprinde elogiul mun
cii, și o seamă de distincții — 
medalii, ordine, titluri — dintre 
cele mai de seamă ale statului 
nostru au fost instituite cu meni
rea de a răsplăti munca.

Apar astăzi cele mai de seamă 
Virtuți ale poporului nostru : hăr
nicia, talentul, pasiunea pentru 
nou, vibrația pentru modern, se
tea de creație și, în ultimă ins
tanță, ,capacitatea lui, dorința de 
a se dărui patriei Adică tocmai 
ceea ce partidul comunist a 
transformat în aur Pentru că în- 
rădăcinînd această concepție 
despre muncă, partidul nostru a 
făcut din ideea patriotismului cea 
mai activă și mai dinamică forță 
a societății românești. Iată cota 
de la care poporul este obișnuit 
să-și privească munca. Și nu e de 
mirare că, privită de la această

Munca este o îndatorire de o- 
noare în țara noastră, dar pentru 
a se putea manifesta astfel, pen
tru a dăinui ca o certitudine a 
vieții fiecăruia, ca un mijloc de 
realizare a personalității fie
căruia, statul asigură prin Consti
tuție fiecărui cetățean dreptul la 
muncă. Cuvintele articolului din 
Constituție apar ca niște stin
darde înfipte energic de-a lungul 
și de-a latul țării, pe nenumăra
tele uzine, fabrici, combinate, în 
vîrful nenumăratelor schele, clă
diri și construcții școlare care 
dau întregii țări, un aspect de șan
tier dinamic și în care orice ce
tățean cinstit, dornic de muncă, 
poate să-și găsească un loc de 
activitate pe măsura aptitudini
lor și pregătirii sale, poate să-și 
dezvolte aptitudinile și pregăti
rea, fiind .înconjurat, sprijinit ma
terial și moral, pentru a se desă- 
virși.

Este credința cu care oamenii 
muncii din România și, alături 
de ei. slujitorii școlii — al, căror 
domeniu de activitate a fost cu a- 
tîta grijă examinat de recenta 
Plenară a C.C. al P C R — întîm- 
pină ziua solidarității internațio
nale a celor ce făuresc bunurile 
materiale și spirituale ale socie
tății Și, pătrunși de această cre
dință. minări de înalta apreciere 
pe care partidul o acordă mun
cii lor însuflețiți de îndemnul 
lui, slujitorii școlii sint hotănîți 
să întărească necontenit activita
tea de pregătire multilaterală a 
tineretului patriei, să dezvolte 
dragostea lui pentru clasa mun
citoare. pentru întregul popor, 
pentru patrie, pentru Partidul 
Comunist Român.



LUCRĂRILE PLENAREI COMITETULUI CENTRAL AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN
Cuvîntarea tovarășului 

Nicolae Ceaușescu
(Urmare ffin pag. I)auri au fost pe larg deebătute tn adunările cu cadrele din învățămînt și cu oamenii muncii din alte sectoare de activitate, din economie, cultură ; e-a arătat și cu acest prilej că avem încă de lichidat o serie de deficiențe în aceste domenii, că trebuie să acționăm cu hotărîre, să stabilim măsuri eficiente pentru înlăturarea lor. Fără aceasta nu vom putea asigura îndeplinirea în bune condiții a sarcinilor ce se prevăd în studiul pe care îl dezbatem astăzi.Pentru toate aceste lipsuri și neajunsuri — care au fost relevate și discutate și în cadrul plenarei noastre — au partea lor de răspundere atît tovarășii din conducerea Ministerului învățămîntului, cît și tovarășii care răspund de problemele școlii în cadrul Comitetului Central și al guvernului. Ei trebuiau să fie, după părerea mea, mai autocritici, față de activitatea desfășurată, pentru că nu ne-am adunat aici numai spre a face declarații despre frumusețea măsurilor pe care le adoptăm. Trebuie să cunoaștem olar ceea ce n-a fost bun și să vedem limpede ce trebuie să facem pentru ca treburile să meargă mai bine. Conducerea Ministerului învățămîntului nu este deloc străină de lipsurile care s-au manifestat în acest domeniu — și ne exprimăm speranța că, atunci cînd o să prelucrăm în continuare materialele plenarei, tovarășii din conducerea ministerului vor analiza în spirit critic situația. Este adevărat că în ultimii ani au fost luate o serie de măsuri care, într-o anumită măsură, au dus la lichidarea unor neajunsuri, la îmbunătățirea desfășurării învățămîntului. Dar nici astăzi nu am putea spune că învă- țămîntul nostru nu mai are carențe de genul celor la care m-am referit, sau de altă natură, că nu mai avem multe, de făcut pentru perfecționarea lui. Cu atît mai necesar era ca tovarășii care se o- cupă de învățămînt să analizeze în plenară dacă nu lipsurile din trecut, cel puțin deficiențele actuale și să arate cum înțeleg să acționeze pentru lichidarea acestora.Așa cum s-a subliniat, nu o dată, Comitetul Central al partidului nostru, guvernul dau o înaltă a- preciere activității cadrelor didactice, care aduc (0r contribuție deosebit de valoroasă la educarea și formarea tinerei generații, la înarmarea ei cu cunoștințe de cultură generală, la educarea și formarea omului nou al societății noastre. Aceasta nu înseamnă însă că profesorii, învățătorii, cadrele didactice în general — și mă refer la cadrele din învățămîntul de toate gradele — nu mai au încă multe de făcut pentru a-și îndeplini în condiții tot mai bune rolul și atribuțiile importante pe care le au.De asemenea, s-a subliniat nu o dată — și consider că este bine să subliniez și acum — că tineretul patriei noastre răspunde cu cinste eforturilor făcute de societate, că el se străduiește să învețe și să-și ridice nivelul de cunoștințe în toate domeniile de activitate. Avem un tineret care, cu întreaga sa energie, cu tot elanul, cu toată tinerețea sa, se pregătește să-și îndeplinească rolul și misiunea de răspundere de a duce mai departe dezvoltarea societății noastre. Putem spune, tovarăși, fără nici un fel de ezitare, că ne declarăm mulțumiți de felul cum tineretul nostru învață, de felul cum muncește pentru a deveni apt să-și îndeplinească înaltele îndatoriri ce-i revin în societatea noastră socialistă.Măsurile pe care le-am dezbătut în plenară urmăresc să așeze învățămîntul de toate gradele pe baze moderne, să asigure ridicarea lui la nivelul cerințelor actuale ale dezvoltării științei, culturii, ale construcției socialiste în țara noastră. In cadrul măsurilor de perfecționare a învățămîntului trebuie să ținem seama de progresul rapid al științei, de necesitățile viitoare, ale societății socialiste și comuniste, de perspectivele ce se deschid țării, pentru că ceea ce discutăm și hotă- rîm astăzi își va spune practic cu- vîntul și își va arăta roadele peste unul sau două cincinale — cînd tinerii care urmează acum învățămîntul de 10 ani sau îl vor începe în anul viitor vor termina școala, vor intra în universități, în institute de învățămînt superior sau în școli profesionale lată de ce trebuie

să ținem seama că măsurile pe care le adoptăm astăzi vor trebui să fie strîns legate și să asigure satisfacerea cerințelor care vor a- părea mîine în dezvoltarea economiei, științei, culturii, să răspundă pe deplin necesității de a avea în toate domeniile de activitate cadre bine pregătite, în stare să facă față sarcinilor sporite de viitor. Aceasta fără să mai spunem că și în prezent sînt sectoare unde nu avem cadre suficiente și nu putem face față, din această cauză, unor sarcini importante. M-aș referi în a- cest sens la electronică, oa să nu mai vorbesc de energia nucleară și de alte domenii hotărîtoare pentru dezvoltarea economiei naționale și pentru progresul întregii noastre societăți.Este cunoscut că făurirea societății comuniste este legată indisolubil de ridicarea nivelului de cultură al întregului popor, că a- ceasta este o cerință obiectivă a construcției noii orînduiri sociale. Noi, care acționăm în mod conștient în direcția făuririi societății comuniste, cunoaștem că dezvoltarea bazei materiale este hotărîtoare ; dar fără o dezvoltare a științei, a gîndirii tehnice, a nivelului general de cultură al poporului nu vom putea asigura nici progresul bazei materiale a societății, pentru că aceste două laturi ale activității noastre sînt strîns legate, se condiționează reciproc. Dacă vrem să construim baza materială a societății comuniste, trebuie, tovarăși, să făurim, în același timp, sau chiar cu un anume avans, cadrele științifice necesare în toate domeniile, spre a putea asigura progresul economic și social al României.Ne-am obișnuit să vorbim adesea despre perspectivele dispariției treptate a deosebirilor esențiale dintre munca intelectuală și cea fizică. Ștergerea acestor deosebiri este una din cerințele dezvoltării societății noastre, ea se impune ca o necesitate și trebuie să acționăm în această direcție. Cum vom realiza acest lucru ? Va trebui să facem aceasta nu pe calea reducerii sau ținerii în loc a nivelului general de dezvoltare culturală, ci pe calea perfecționării continue a procesului de învățămînt, de instruire a tinerelor generații. O asemenea cerință se impune tot mai mult o dată cu dezvoltarea tehnicii, cînd locul muncii manuale îl ia mașina pe care omul trebuie să o stăpî- nească și să o dirijeze tot mai bine. Fără cunoștințe, fără învățămînt mediu, sau cel puțin de 10 ani — și trebuie spus că în țările avansate există tendința de a se generaliza liceul și învățămîntul de 12 ani — nu vom putea realiza acest lucru. S-a arătat aici, pe bună dreptate, că sîntem rămași în urmă în această privință. Noi vrem să lichidăm cît mai rapid această situație. Dacă dorim să avem mașini electronice, să cibernetizăm economia, să automatizăm și să chimi- zăm procesele de producție, apoi fără cadre cu pregătire medie și superioară nu vom putea face a- ceasta. Dacă nu pregătim și nu formăm asemenea cadre vom rămîne în continuare la un nivel nesatisfăcător în ce privește dezvoltarea acestor domenii de activitate. Consider că trecerea la învățămîntul de 10 an: este o necesitate obiectivă, esențială pentru progresul și dezvoltarea viitoare a societății românești.Așa cum foarte bine au spus cîți- va tovarăși aici, școala este principalul factor de dezvoltare a științei și, totodată, un prețios instrument de educare comunistă a tineretului patriei noastre. Ea se află astăzi în mîinile noastre, ale statului socialist, și ea trebuie să servească în întregime tocmai îndeplinirii programului general elaborat de partid, perspectivelor pe care le avem, făuririi societății socialiste și comuniste.în studiul pe care l-am discutat în cadrul plenarei sînt prevăzute o serie de măsuri privind îmbunătățirea învățămîntului profesional și a învățămîntului tehnic, pregătirea de muncitori calificați. Nu este un secret pentru nimeni, tovarăși, că întîmpinăm unele neajunsuri în economia noastră tocmai din cauză că avem o foarte mare lipsă de cadre de specialitate. de muncitori calificați — mai cu seamă în întreprinderile noi unde se cer muncitori cu o înaltă 

calificare. Dacă nu mă înșel, avem asigurate numai circa 20—25 la sută din cadrele necesare pregătite prin școli profesionale. Am . prevăzut în cadrul planului cincinal să asigurăm pregătirea prin școli profesionale a circa 30 la sută din necesarul total de muncitori calificați. De aceea, cred că măsurile propuse aici privind îmbunătățirea organizării învățămîntului de calificare a mdnci- torilor și maiștrilor și, în general, a învățămîntului profesional, sînt juste și bine venite. Va trebui însă să mai studiem anumite aspecte — și cînd spun aceasta mă refer în primul rînd la durata acestor forme de învățămînt. Să avem în vedere că, după ce vom introduce învățămîntul de 10 ani, tî- nărul care va intra în șcpala profesională va avea cunoștințe de matematică, fizică, chimie la nivelul ' școlii medii din trecut; în asemenea condiții este de înțeles că și durata învățămîntului profesional va trebui să fie, într-un fel, corectată. Cred că ar trebui să atragem aici atenția unor tovarăși miniștri care dovedesc încă puțină înțelegere față de a- ceastă probWnă și care militează în continuare pentru menținerea unei durate mari a învățămîntului profesional. Or — se știe — sînt anumite ramuri și meserii, unde procesul de însușire a cunoștințelor necesare nu depășește 6 luni. De exemplu, în industria ușoară, la pregătirea de muncitori pentru textile, unde în general există cursuri de 3—4 luni. Și la noi, înainte, calificarea și școlarizarea nu depășeau 6 luni, în prezent avem școli profesionale cu o durată de 3 ani. Este adevărat că acum se mai reduce ceva din durata acestor școli, dar exis- . tă încă tendința din partea unor cadre de conducere din ministere de a menține această situație. Tovarășii care s-au ocupat și se ocupă cu acest sector de activitate — nu numai din ministere, ci și din comitetele sau organele centrale de sinteză — nu dovedesc nici ei o justă înțelegere a problemei. Este nejustificat și costisitor să menținem cursurile școlilor profesionale la o durată de 3 ani în condițiile cînd vom avea învăță- mînt de 10 ani. Trebuie să ne preocupăm în continuare de a îmbunătăți formele de învățămînt profesional, de a scurta durata acestui învățămînt, ținînd seama de experiența mondială în acest domeniu de aotivitate. Dacă în unele țări tinerii cu 10 ani de învățămînt de cultură generală și cu 6 luni de învățămînt profesional pot să lucreze îfi fabrici, este posibil să se realizeze acest lucru și la noi. Nu cred că tinerii noștri sînt mai puțin pricepuți sau mai puțin dotați pentru a-și însuși într-o a- semenea perioadă meseriile respective.Se prevede — și de fapt s-a și pus în practică — diversificarea învățămîntului mediu sau liceal, prin crearea liceelor tehnice, care s-a dovedit — așa cum reiese din felul cum au fost primite de tineret și de părinți — că au o bună perspectivă de dezvoltare în țara noastră. Fiind mai bine specializate și profilate pe anumite ramuri, ele ne vor da tineri cu cunoștințe mai aproape de cerințele diferitelor domenii de activitate, vor ușura procesul de calificare și intrarea în producție a tineretului. Mă refer îndeosebi la acei tineri care nu vor putea să intre în învățămîntul superior. Trebuie să avem în vedere că nu numai acum, dar și în viitor, cel puțin jumătate din numărul absolvenților nu vor intra în învățămîntul superior, că într-o perioadă destul de lungă nu vom putea încă să cuprindem în învățămîntul superior pe toți absolvenții liceelor. Acest lucru nu este posibil în nici o țară. Nu înseamnă însă că va trebui să reducem numărul elevilor în învățămîntul mediu, ci va fi necesar să explicăm tinerilor și să luăm măsuri ca după absolvirea liceelor ei să poată să se perfecționeze, să se specializeze în diferite domenii de activitate unde se cer cunoștințe medii.Consider că măsurile de îmbunătățire și organizare a învățămîntului superior vor asigura condiții corespunzătoare pentru crearea cadrelor necesare pentru activitatea productivă, pentru domeniul culturii, cit și pentru cerce

tarea științifică. Este necesar să punem un aocent mai mare pe măsurile de perfecționare a învățămîntului nostru superior — care are, de asemenea, o bună tradiție, șl unde am avut și avem cadre de valoare, recunoscute și pe plan mondial, oare s-au dovedit în stare să rezolve probleme deosebit de importante ale dezvoltării științelor. Deși nu o dată am discutat despre importanta unor asemenea măsuri, de la discuții și pînă la realizări practice s-a făcut încă prea puțin. Eu prețuiesc discuțiile din plenară, observațiile și propunerile făcute aici, precum și dezbaterea publică care s-a desfășurat timp de cîteva luni, faptul că studiile de dezvoltare a învățămîntului au fost elaborate pe baza consultării largi a sute și sute de cadre din învățămîntul de toate gradele, a conducerilor ministerelor, a specialiștilor, că s-a studiat în această privință și experiența altor țări cu un învățămînt avansat. Toate acestea ne dau temeiul să spunem că materialul prezentat în plenară, cu observațiile care au fost făcute, poate să fie a- doptat și să constituie o directivă pentru Ministerul învățămîntului, pentru tovarășii care lucrează în acest domeniu, în vederea elaborării legii învățămîntului. Fără îndoială. că cele mai multe din problemele dezbătute vor fi înscrise în cadrul legii; dar sînt și propuneri și aspecte care nu sînt de domeniul legii, dar care vor trebui să constituie pentru Ministerul învățămîntului o îndrumare în activitatea sa viitoare. Ministerul învățămîntului va trebui să studieze în continuare cu multă atenție propunerile, problemele ridicate, să țină seama de ele și mai ales să nu uite că printre criticile, justificate, făcute în cursul dezbaterilor și întocmirii materialelor au fost și din acelea care au arătat că nu întotdeauna Ministerul învățămîntului reține, studiază și rezolvă la timp problemele ridicate de centrele universitare, de școlile noastre, de cei care lucreaaă nemijlocit în acest domeniu.în cadrul legii vom prevedea în viitor mai multe drepturi universităților și institutelor superioare, o mai largă autonomie universitară; în același timp vom asigura mai multe posibilități conducerilor acestor institute, școlilor să rezolve o serie de probleme în spiritul legilor și directivelor generale, încît să nu mai fie nevoie ca pentru fiecare lucru să se ceară aprobarea Ministerului învățămîntului sau a Comitetului Central al partidului.Pe drept cuvînt, în cadrul plenarei s-a subliniat necesitatea îmbunătățirii serioase a programelor, a perfecționării elaborării manualelor și, în general, a unei mai bune documentări și informări a cadrelor din învățămînt, îndeosebi din cel superior. Am făcut mult, tovarăși, în această direcție în ultimul timp, dar cred că va trebui ca ministerul și tovarășii care se ocupă de acest sector să analizeze în continuare și să stabilească noi măsuri pentru a asigura ca toate catedrele noastre să fie la curent cu ceea ce este nou în domeniul respectiv, să creeze posibilitatea ca întregul corp didactic să studieze și să-și ridice nivelul de cunoștințe. Se vor evita astfel situațiile cînd la unele cursuri se predau diverse teorii — mă refer nu la cele din domeniul științelor sociale, ci la diverse teorii tehnice — care în alte țări au fost de mult lăsate pe planul doi sau trei; în schimb, nu se predau cunoștințe esențiale de care depinde progresul științei respective. Desigur, pentru această stare de lucruri răspunderea o poartă nu numai cadrele respective, ci și Ministerul învățămîntului, care nu s-a ocupat și nu se ocupă suficient ca toate programele de învățămînt să fie aduse la zi, să asigure materiale necesare unei bune informări a cadrelor, spre a face posibil ca acestea să predea într-adevăr cele mai noi cunoștințe în domeniul lor de activitate.Este, de asemenea, necesar să ținem seama de criticile făcute în ce privește înzestrarea laboratoarelor, care sînt rămase în urmă din acest punct de vedere. Va trebui să facem eforturi în această privință și. . firește, ne • va costa bani Ne va costa însă și mai mult dacă vom ține timp de cinci ani

un student să învețe pe aparatură pe care n-o mai întîlnește în nici o fabrică, dacă el va învăța lucruri care practic nu-i vor folosi la nimic, alegîndu-se doar cu niște cunoștințe generale de' istorie a tehnicii. în aceste condiții, cînd studentul se va duce mîine să lucreze în fabrică, îi va trebui un an sau doi, cîteodată și mai mult, ca să cunoască și să se familiarizeze cu tehnica și mașinile actuale ; iar cînd va merge la un institut al Academiei, sau la un institut departamental de cercetări, îi va fi necesară, de asemenea, o perioadă îndelungată pînă să cunoască aparatura și să lucreze cu utilajele noi pe care le întîlnește acolo. Dacă nu ținem seama de aceste lucruri, atunci ce fel de cadre vom pregăti, tovarăși ? Sînt de acord cu ce s-a spus aici despre cursurile postuniversitare. Dar dacă și a- colo se învață tot pe aparatură învechită, atunci numai de perfecționare nu se poate vorbi.Instituțiile noastre de învățămînt superior trebuie să dispună de utilaj modern pentru a putea pregăti în bune condiții pe stu- denți, pentru a face ca aceștia, cînd vor merge în producție, să fie ei în stare să împingă, să dezvolte noul, nu abia să-1 învețe și să se deprindă cu el. Din acest punct de vedere, eu consider că trebuie puțin completat chiar materialul nostru prezentat în plenară, precizîndu-se mai cu seamă unele măsuri concrete, precum și eforturile financiare necesare, pentru ca, într-o perioadă de timp, să punem ordine și în domeniul dotării laboratoarelor. Sînt, în privința utilării laboratoarelor, multe lucruri pe care va trebui să le importăm ; sînt însă și multe utilaje și aparate pe care va trebui să le producem în țară, dar nu lăsînd această sarcină numai pe seama unor unități ale Ministerului Învățămîntului,. care singure nu pot să facă acest lucru. Dană atelierele și unitățile ministerului pot produce diferite utilaje pentru grădiniță, pentru școala de 8 ani, apoi acest lucru este mult mai greu pentru licee și formele superioare de învățămînt. Trebuie să creăm întreprinderi specializate în acest scop, care să asigure utilajele și aparatura necesară pentru învățămîntul nostru ; să ne punem aceasta ca una din sarcinile noastre importante și să luăm măsuri hotărfte în domeniul acesta de activitate.Pe drept cuvînt s-a subliniat în plenară că în întreaga activitate de îmbunătățire a procesului de învățămînt un rol hotărîtor îl are corpul didactic, chemat să desfășoare o activitate multilaterală atît în pregătirea și instruirea elevilor și studenților, cît și în educarea generală, cetățenească, a tineretului. Am realizat, în acest sens, multe lucruri bune. Aici s-a vorbit despre necesitatea ca profesorii, conferențiarii, celelalte cadre didactice din învățămîntul superior să se ocupe fiecare, nemijlocit, de un grup de studenți. Este un lucru foarte bun, pe care va trebui să-1 introducem și noi. Să creăm condiții ca aceste cadre să aibă o legătură mult mai strînsă cu studenții, să-i cunoască bine, să-i sprijine îndeaproape în procesul de în- vățămînt. Noi am mai discutat despre aceste lucruri, dar nu s-a făcut prea mult în direcția aceasta. Trebuie să combatem atitudinile de comoditate, de înțelegere îngustă a obligațiilor didactice — obligații care nu se termină deloc o dată eu încheierea orei de curs.Trebuie să facem ca profesorul, învățătorul să se afle cît mai mult în mijlocul elevilor, să trăiască împreună cu ei, să-i supravegheze în recreații, să le organizeze jocurile, să meargă cu ei în excursii — așa cum se făcea și în trecut. Cînd vorbim de rolul important pe care îl au învățătorul, profesorul în e- ducarea copiilor, nu trebuie să limităm acest rol numai la predarea cunoștințelor la orele de curs, ci să înțelegem întreaga activitate de educare a copiilor. Consider că e necesar să analizăm temeinic lucrurile din acest punct de vedere, să punem mai bine în valoare experiența pe care o avem în privința aceasta. Sînt aici tovarăși care cunosc această experiență și cred că e bine s-o promovăm ca pe o îndatorire didactică fundamentală.S-a v >rh:t. în plenară, despre felul'cum se predau unele discipline

filozofice, ideologice din învățămînt. Am relevat mai înainte unele neajunsuri pe care le mai avem în a- ceastă privință. înarmarea elevilor din învățămîntul mediu și a studenților, îndeosebi, cu temeinice cunoștințe filozofice și ideologice constituie una din cerințele fundamentale ale dezvoltării unui învă- \țămînt modem în țara noastră. Desigur, tovarăși. în această privință Un rol important au, în primul rînd, cadrele care predau științele sociale ; dar aceasta nu este o obligație care ține numai de domeniul lor de activitate. Problema conținutului ideologic al învățămîntului nostru este și trebuie să fie o problemă a conducerii universităților și institutelor de învățămînt superior. Nu numai în filozofie sau în oricare altă disciplină socială, ci în întregul proces de învățămînt, trebuie să se reflecte concepția noastră filozofică despre lume și viață, materialismul dialectic și istoric. In mod deosebit aceasta trebuie să se manifeste la universitate — care, prin natura sa, este un focar al științelor umaniste, al propagării materialismului dialectic. Dar. din păcate, întîlnim aici, chiar la catedrele de științe sociale, u- nele confuzii ideologice, concepții greșite, față de care nu numai că nu se ia atitudine, dar există toleranță și îngăduință. Să nu uităm nici un moment că asemenea concepții, care servesc forțelor reacționare și imperialiste, mai există, că ele mai pătrund din afară și sînt preluate și la noi, sub diferite forme. Consider că este necesar să luăm măsuri ho- tărîte spre a face ca învățămîntul nostru superior să fie un focar de luptă împotriva a tot ceea , ce este retrograd și învechit, împotriva tuturor concepțiilor idealiste, mistice, reacționare. Cadrele care predau marxism-leninismul, toate cadrele didactice din întregul nostru învățămînt au îndatorirea să militeze activ pentru educarea tineretului în spiritul concepției despre lume și societate care stă la baza politicii partidului nostru. învățămîntul nostru este tm valoros instrument de educare în mîinile societății socialiste, și, în consecință, trebuie să promoveze, prin întreaga sa activitate, concepția noastră, ideologia noastră.Așa cum am mai subliniat și cu alte prilejuri, coexistența pașnică între state nu înseamnă de fel coexistență și cu concepțiile burgheziei, nu înseamnă renunțarea lâ lupta ideologică pentru promovarea materialismului dialectic și istoric, ci, dimpotrivă, impune intensificarea eforturilor pentru triumful marxism-leninis- mului, al filozofiei noastre. Promovarea largă a ideologiei noastre este o sarcină a tuturor conducerilor instituțiilor de învățămînt, a tuturor celor care lucrează în acest sector — pînă la profesorul universitar, la rector, la ministrul învă- țămîntului. Analizarea rezultatelor activității acestor cadre trebuie judecată în contextul rezultatelor generale obținute în ridicarea nivelului științific și tehnic al învățămîntului, în promovarea concepției noastre mate- rialist-dialectice, în formarea și educarea generației noi și situarea ei pe poziții active de luptă împotriva a tot ceea ce este învechit și servește forțelor reacționare, imperialismului. Tot ceea ce am înfăptuit în acești ani de construcție socialistă s-a realizat sub conducerea partidului nostru marxist, care are la bază concepția revoluționară despre lume ; am învins tocmai pentru că în întreaga noastră politică, în întreaga noastră activitate ne-am condus și ne conducem după această ideologic. Promovarea cu consecvență a acestei concepții constituie, în continuare, garanția victoriei noastre în lupta pentru construcția socialismului și comunismului 1Nu putem și nu trebuie să acceptăm nici un fel de concesie, sub nici o formă, față de confuzii sau ■ concepții străine idealurilor noastre. Mă refer la concesii de ordin ideologic. Partidul nostru nu admite sub nici o formă măsurile administrative în lupta ideologică; combătînd abuzurile și diferitele practici străine care au avut loo în trecut, partidul nostru nu slă- . bește. ci, dimpotrivă, sporește preocuparea pentru lupta ideologică ; va trebui să milităm neîncetat, cu toată stăruința, pentru promovarea

concepției noastre despre lume și viață.Desigur, noi acordăm o mare a- tenție tradițiilor progresiste minunate pe care le-a acumulat de-a lungul istoriei sale poporul român. Dar, preocupîndu-ne de cultivarea respectului și dragostei pentru a- ceste tradiții, valorificîndu-le, pre- luînd de la ele tot ceea ce este bun și servește mersului nostru înainte, nu trebuie să uităm nici un moment că în trecut au existat în țara noastră — și nici nu puteau să nu existe — și concepții retrograde, reacționare, care au servit claselor asupritoare. Față de toate acestea trebuie să luăm poziție hotărîtă. Firește, chiar și în cazul unor personalități progresiste din trecut trebuie să acționăm cu discernă- mînt, să analizăm bine ce preluăm — pentru că nu putem să luăm totul în bloc. Să avem în vedere că aceste personalități au avut și limite — și nici nu se putea altfel .— generate de dezvoltarea socială, de epoca în care au trăit, de nivelul de cultură ș.a.m.d. Trebuie să preluăm ce e valoros, progresist în activitatea acestor personalități, dar să avem și o atitudine critică față de ceea ce este greșit în creația lor. Nu înseamnă, prin aceasta, că negăm sau că lovim în cineva. Noi procedăm în felul acesta, chiar față de activiștii de partid, față; de cadrele de partid ; cînd greșesc > criticăm — și asta nu înse ,î<sjă că le lovim ; ce au făcut bine remarcăm, subliniem. înseamnă oare că dacă preluăm ceea ce a fost bun, valoros în poeziile lui Goga, trebuie să uităm că acesta totuși, într-o serie de scrieri, în politică, s-a situat pe poziții reacționare, retrograde ? Desigur că trebuie să criticăm această latură a activității sale.Noi nu trebuie să uităm că a existat în România o îndelungată activitate fascistă, că legionarii — a- ceastă bandă de asasini — au exercitat o influență nefastă, au promovat concepțiile lor retrograde, șovine și reacționare, dăunînd grav intereselor poporului nostru.Doresc să subliniez, în continuare, răspunderea mare pe care o are presa noastră — ziarele, revistele literare și celelalte publ cații — în legătură cu aceste probleme. Este o îndatorire fundamentală a presei să nu admită în paginile ei nici un fel de concepții străine, de materiale confuze, indiferent sub ce fond s-ar manifesta. Trebuie să criticăm pe acei comuniști care lucrează în aceste sectoare și care dovedesc pasivitate, neatenție sau lipsă de combativitate în această privință. Asemenea stări de lucruri se mai întîlnesc — așa cum a spus aici tovarășul Tudor Ionescu — și la radio și televiziune, în cinematografie și în alte sectoare ale culturii.Dacă vorbinț de educarea comunistă a tineretului, trebuie spus că învățămîntul oferă în acest domeniu un complex întreg de mijloace menite să contribuie la formarea concepției despre lume și viață a tineretului. Trebuie să învățăm să folosim cît mai bine a- ceste mijloace ! Dezbătînd problema perfecționării învățămîntului trebuie să acordăm o atenție mai mare — atît în studiu cît și în lege — activității practice de educare, mai ales în domeniile care au o importanță hotărîtoare pentru progresul societății. Este necesar să luăm măsuri pentru a îmbunătăți activitatea organizațiilor de partid și de U.T.C. din cadrul învățămîntului, să sporim rolul și contribuția acestora la buna desfășurare a întregului proces de învățămînt, la ridicarea nivelului ideologia al studenților, la intensificarea muncii de educare a tineretului din școli și universități, în spiritul înaltelor idealuri ale societății noastre.Consider că, la rîndul lor, comitetele județene de partid și comitetele municipale și orășenești au, ca una din sarcinile principale și permanente, îndatorirea de a se preocupa în mod susținut de buna desfășurare a învățămîntului, de îndrumarea întregii munci de educare și instruire din școli și facultăți. Numai așa atît studenții, cît și profesorii lor, își vor putea îndeplini cum se cuvine sarcinile ce le revin.Acestea au fost, tovarăși cîteva luc’rurl pe care eu am ținut să le subliniez în fața plenarei Comitetului Central, considerînd că ele au o importanță deosebită pentru progresul învățămîntului nostru superior și, în general, al întregului învățămînt din România.
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CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 

GHEORGHE NECULAMăsurile privind perfecționarea învățămîntului de toate gradele se înscriu în contextul general al programului de dezvoltare a societății noastre, elaborat de Congresul al IX-lea, dezvoltat și concretizat prin hotărîrile Conferinței Naționale a Partidului.în județul Ilfov, ca și în întreaga țară, studiul privind dezvoltarea învățămîntului a fost primit cu un interes deosebit de către oamenii muncii, care au dat o înaltă a- preciere metodelor democratice folosite de conducerea partidului și statului de a pune în discuția maselor cele mai importante probleme privind dezvoltarea patriei, de a se sfătui cu poporul asupra soluțiilor ce trebuie adoptate. Relevînd că numeroasele propuneri, sugestii și observații trimise organelor de partid și de stat, presei centrale și locale reflectă interesul față de problemele dezvoltării învățămîntului, vorbitorul a subliniat importanța generalizării învățămîntului de 10 ani, a cuprinderii în școli a copiilor de la vîrsta de 6 ani, precum și accentuarea caracterului aplicativ al învățămîntului în clasele a IX-a și a X-a ale școlii generale.Apreciind măsurile în legătură cu îmbunătățirea învățămîntului seral și fără frecvență, tovarășul Gheorghe Necula a propus ca învă- țămîntul seral să fie organizat și pe lîngă școlile profesionale și liceele de specialitate, aceasta facili- tînd ridicarea nivelului de pregătire a muncitorilor și funcționarilor.O problemă care merită o atenție deosebită este pregătirea tineretului sătesc în diferite meserii necesare activității complexe ce se desfășoară în cooperativele agricole de producție și, în general, în cadrul comunelor. La sate se resimte lipsa unor meseriași ca dulgheri, zidari, mecanici, electricieni, croitori, frizeri etc., deoarece nu ,au existat preocupări susținute în ■astă direcție și nu s-au regle- < entat problemele legate de asi- i ‘area cointeresării materiale a meseriașilor din mediul rural. Pe de altă parte, calificarea la locul de muncă prin ucenicie în meserii cu tradiție la sate nu poate fi asigurată, întrucît unitățile cooperației nu au dreptul să elibereze acte care să ateste stagiul în producție al u- cenicilor. în acest sens a fost subliniată necesitatea ca problema să fie rezolvată corespunzător de Ministerul învățămîntului și Ministerul Muncii, iar Ministerul Energiei E- lectrice să asigure o mți judicioasă repartizare a locurilor pentru șco- 
CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 
ANTON BREITENHOFERtfCa om ce aparține unei generații care nu s-a bucurat de posibilitatea de a studia în anii de tinerețe, încerc un sentiment de adîncă bucurie față da orientarea generoasă și de-a dreptul curajoasă a partidului nostru în problemele dezvoltării învățămîntului. Am folosit cuvîntul „curajoasă" pentru că măsurile preconizate, pe care le aprob, își vor da întregul rod abia în deceniile următoare. Aplicate cu consecvență, aceste măsuri vor influența în mod decisiv nivelul de cultură și gradul de civilizație al întregului nostru popor. Copiii noștri care acum au 10 ani vor împlini, în anul 2000, patruzeci și doi de ani. Ei vor ține atunci în mîinile lor pîrghiile vieții economice și sociale. Așa cum vom pregăti această generație, așa va fi ea în anul 2000. Realizarea măsurilor proiectate reprezintă una din inițiativele cele mai pline de sens din toate cîte au fost discutate și aprobate în acest domeniuExprimîndu-și acordul deplin cu extinderea învățămîntului obligatoriu la 10 ani și începerea școlarizării la 6 ani, vorbitorul a subliniat necesitatea găsirii unor forme adecvate de trecere de la faza preșcolară la cea școlară, de modernizare și raționalizare a conținutului, mijloacelor și metodelor de învăță- mînt. Vrem să avem un tineret nu numai cult, ci și sănătos, însuflețit de o concepție optimistă asupra vieții, capabil nu numai să înțeleagă problemele complexe ale dezvoltării noastre sociale, dar să le și rezolve.în ce privește pregătirea muncitorilor. vorbitorul a arătat că, potrivit orientării date de documentul supus Plenarei, ucenicia va trebui să devină una din principalele căi de pregătire a muncitorilor calificați. Aceasta reprezintă nu numai o modalitate cuprinzătoare și economicoasă, ci și cea mai bună pentru a forma muncitori calificați. Cei mai buni meseriași pe care) îi avem astăzi în întreprinderi au fost ucenici. Ei și-au însușit de la muncitori mai bătrîni nu numai cunoștințe profesionale, dar și conștiință de clasă. Ucenicia permite să familiarizăm pe tineri cu locul de muncă, să-i de-

CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 
MIHNEA GHEORGHIUExpunerea de principii și propunerile de reorganizare conținute în studiul privind dezvoltarea învățămîntului de toate gradele au calitatea de a răspunde în cea mai mare măsură cerințelor educației naționale în etapa actuală și imediat următoare a statului nostru. 

Iile profesionale ce-i aparțin, întrucît în unitățile agricole socialiste nu sînt condiții pentru a crește cadre calificate de electricieni. S-a făcut, de asemenea, propunerea să se stabilească un sistem de contracte care să oblige pe tinerii trimiși de unitățile agricole la școli profesionale și tehnice să se înapoieze, după absolvire, în unitățile respective.Abordînd în continuare unele probleme ale învățămîntului superior, vorbitorul s-a referit la necesitatea de a se stabili cifrele de școlarizare pe specialități în funcție de nevoile reale ale fiecărui județ, evitîndu-se astfel repartizarea unui număr prea mare de absolvenți cu specialități în care cerințele erau limitate și prea mic cu specialități în care nevoile erau mult mai mari.în vederea îmbunătățirii pregătirii viitorilor specialiști sînt deosebit de utile propunerile privind justa proporționare a raporturilor între prelegeri și lucrări practice, precum și cele referitoare la o mai bună așezare a practicii în planul de învățămînt și la îmbunătățirea conținutului ei.De asemenea, vorbitorul a arătat că învățămîntul superior fără frecvență solicită un sprijin mai substanțial decît cel preconizat în studiul de față, impunînd măsuri de natură să pună pe studenții care urmează acest învățămînt în condiții de egalitate cu ceilalți studenți nu numai în ce privește cerințele, ci și în ce privește îndrumarea.Este foarte judicioasă — a spus vorbitorul — măsura privind reînființarea învățămîntului pentru formarea de subingineri. Considerăm că o asemenea formă ar putea fi utilizată și pentru pregătirea de specialiști de nivel intermediar în domeniul economic, cu atîț mai mult cu cît este evidentă cerința unui număr sporit de cadre economice. Totodată, trebuie îmbunătățită pregătirea economică a absolvenților din învățămîntul superior tehnic și agricol.Exprimîndu-și acordul cu privire la măsurile preconizate în studiu referitoare la asigurarea învățămîntului cu cadre, vorbitorul a subliniat necesitatea adoptării unor soluții mai eficiente pentru încadrarea posturilor vacante. în vederea îmbunătățirii bazei materiale a învățămîntului a propus revederea actualelor proiecte de școli, ținînd seama de cerințele învățămîntului modern și sistematizarea localităților rurale, intensificarea construcției de internate pentru elevii pro- veniți din mediul sătesc.
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prindem treptat cu condițiile de trai din fabrici și uzine. La locul de muncă ar putea fi formați muncitori calificați în meseriile cele mai complicate ca de pildă — electricieni, lăcătuși mecanici, laminatori, oțelari, furnaliști etc. Se înțelege de la sine că în același timp trebuie asigurată și pregătirea teoretică.în proiectul studiului privind dezvoltarea învățămîntului se vorbește surprinzător de puțin despre învățămîntul agricol. Acesta trebuie să ne preocupe cu atît mai mult cu cît la sate se înregistrează fenomenul migrării tineretului spre orașe. ’Tineretul de astăzi are o mare pasiune pentru știință și tehnică. Acesta este, desigur, un fapt îmbucurător dar, în general, se consideră că știință și tehnică nu pot fi găsite decît în industrie. Mă întreb : oare producția și cercetarea agricolă nu sînt și ele știință și tehnică ? Dacă este așa, atunci de ce nu spunem asta mai răspicat și nu căutăm să entuziasmăm tineretul satelor ? Poate că ar fi bine să creăm chiar sistemul de ucenicie la I'A.S. și C.A.P., cu diplomă de absolvire, astfel ca țăranul să posede și să exercite, ca și muncitorul din fabrică, o meserie calificatăTotodată, există mulți „navetiști" din rîndul intelectualității: este vorba de învățători, profesori, medici, ingineri, care locuiesc în oraș, dar își au locul de muncă în sate și care părăsesc comunele după terminarea orelor de program.Pentru a curma navetismul aș propune să fie recrutați copii ta- lentați din mediul rural pentru a fi formați ca medici, profesori, învățători, ingineri, care să fie apoi retrimiși ca intelectuali în satele lor de origină.în încheiere vorbitorul s-a referit la unele probleme privind școlile și secțiile cu limbă de predare germană, propunînd să se asigure o colaborare mai strînsă între autorii care redactează manuale, consultarea continuă a unui număr de profesori și învățători bine pregătiți și care dispun de o experiență didactică îndelungată, precum și ocuparea prin concurs a posturilor vacante de profesori din licee.

Inițiind și orientînd elaborarea acestui studiu atît de necesar și temeinic, partidul nostru a urmărit încă o dată, cu succes, ideea de continuitate, în condiții noi, a unor tradiții de izbînzi incontestabile ale trecutului istoric al învățămîntului din România. în același timp, re- 

marcînd succesele, materialul supus deliberării noastre nu eludează suma de neajunsuri pricinuite de grefa de principii pedagogice impusă corpului nostru intelectual în 1948 și respinsă treptat de acesta în ultimii 20 de ani de experiențe și măsuri de perpetuă ameliorare pe care le cunoaștem. Dintre principiile de bază ale studiului aș vrea să reliefez două, și anume : asigurarea eficienței sociale a învățămîntului și reflectarea concepțiilor umanismului nostru socialist, al aplicării sarcinilor trasate de Congresul al IX-lea, pornind de la conținutul și trăsăturile culturii generale contemporane.Apelul adresat școlii și universității, ca principali factori de educație multilaterală a tineretului, deci a societății înaintate de mîine, reprezintă soluția optimă, conformă cu noua misiune a școlii în România socialistă ; în același timp, învestirea învățămîntului public o- bligatoriu cu sarcina dezvoltării personalității fiecăruia dintre membrii viitoarei societăți mi se para o măsură revoluționară.Faptul că învățămîntul figurează în fruntea ordinii de zi a plenarei Comitetului Central nu ne poate apărea numai ca o simplă și firească aplicare a democratismului într-o zonă a construcției socialiste, dar și ca o serioasă considerare a unui aspect fundamental al civilizației românești, ca unul dintre a- cele momente ale creșterii istorice a României, la pregătirea și făurirea căreia conducerea de partid ne-a deprins să luăm parte activă. Declarîndu-mă de acord cu ansamblul materialului, aș vrea să insist asupra cîtorva paragrafe.în paragraful privitor la liceele de cultură generală se prevăd două secții științifice și două umaniste Vorbitorul a arătat că elevii care se vor pregăti pentru științele filologice și pentru o carieră umanistică în general nu se vor putea lipsi nici de literatura modernă și nici de cea clasică, de care e desigur regretabil că o generație întreagă a putut fi lipsită.Materialul acordă o vădită importanță metodelor audiovizuale ca
CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 

MIHAIL ROȘIANUStudiul privind dezvoltarea învățămîntului, potrivit metodei inaugurate de partidul nostru, a fost supus dezbaterii publice, a specialiștilor din toate gradele de învățămînt, a maselor largi de oameni ai muncii, dovedindu-se încă o dată importanța acestei metode care confirmă treapta superioară* lâ care a fost ridicată democrația socialistă în țara noastră.în îstoria învățămîntului românesc un moment de seamă l-a constituit, fără îndoială, reforma din 1948. Pe drept cuvînt, în studiul pe care îl dezbatem, se semnalează lipsuri ale acestei reforme și, îndeosebi, aceea că la baza ei n-a stat un studiu științific al tradițiilor școlii românești și al experienței mondiale. Aș putea adăuga că, în unele privințe, tradițiile bogate,x progresiste, ale școlii românești au fost uneori ignorate. Un exemplu îl constituie modul de elaborare a manualelor școlare : a fost înlăturată tradiția autorilor de manuale, adoptîndu-se, de multe ori, soluția traducerii unor manuale străine. Am dat acest exemplu pentru că dacă o parte însemnată din lipsurile reformei din 1948 sînt explicabile, obiectiv, sînt și altele care se datoresc unor poziții subiective, nejustificabile.Măsurile pe care le dezbatem aduc schimbări fundamentale, eli- minînd radical aceste lipsuri și altele, intervenite în perioada de a- plicare a reformei amintite.Arătînd că prelungirea duratei învățămîntului la 10 ani va situa învățămîntul românesc în rîndul țărilor celor mai înaintate din acest punct de vedere, apreciind justețea măsurii ca perioada de școlarizare să înceapă la vîrsta de 6 ani, vorbitorul a opinat pentru o perioadă mai lungă de experimentare în vederea creării condițiilor necesare dezvoltării fizice și psihice unitare a școlarilor. De asemenea, a apreciat drept valoroasă începerea o- rientării elevilor încă din clasele I—VIII, relevînd rolul deosebit al psihologilor și pedagogilor în realizarea orientării profesionale și propunînd ca în studiu să fie prevăzute și pregătirea și încadrarea unor asemenea cadre.O problemă foarte importantă care se pune în general învățămîntului și societății, pe plan mondial
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MIHAI TELESCU
De la început mă declar de acord cu structura propusă în studiu care corespunde concepției noastre socialiste despre învățămînt. Ideea de a decreta obligativitatea învățămîntului pînă în clasa a zecea este o idee excelentă din mai multe puncte de vedere. în studiu se dau două motivări : întîi, creșterea nivelului de cultură generală; al doilea, racordarea cu anumite dispoziții din Codul Muncii. Personal, eu văd în această prelungire mai degrabă un act de mare înțelepciune și de prevedere, căci trebuie să avem în minte necontenit faptul că revoluția tehnico-științifică a zilelor noastre a început deja sa aducă și va aduce necontenit și în ritm accelerat modificări profunde în structura vieții noastre economice, administrative și chiar a vieții de toate zilele.

formă utilă șî necesară în dezvoltarea învățămîntului. Problema informării audiovizuale, ridicată și dezbătută pe larg în ultima vreme în mai multe țări și de către forurile internaționale cele mai felurite : Organizația Națiunilor Unite pentru educație, știință și cultură, Biroul Internațional al Educației, de federațiile și asociațiile internaționale de film și radiotelevi- ziune este la ordinea zilei. Ar fi util ca în scurt timp să se elaboreze o anexă dedicată special acestei probleme, eventual un studiu specia] care să contribuie mai cuprinzător la abordarea chestiunii în toată complexitatea ei, fiindcă există primejdia de a încerca să o luăm de la început, pe o cale, pe care, între timp, s-a ajuns departe și s-au înlăturat deja, ori sînt pe cale de a fi înlăturate, erorile începutului.în legătură cu învățămîntul superior, vorbitorul a susținut măsurile preconizate în studiu privind îmbunătățirea predării științelor sociale, arătînd că de mai mulți ani materialul și sistemul lor de predare s-au dovedit defectuoase și tot mai neinteresante, față de viața reală a ideilor, față de progresele teoretice dobîndite prin noile documente și materiale de partid, prin opera filozofilor contemporani, români și străini. A fost,' de a- semenea, de acord cu noile propuneri din studiu privind învățămîntul superior artistic: reconsiderarea duratei de școlarizare și elaborarea unor măsuri de îmbunătățire a acestui învățămînt, menționînd însă necesitatea ca, în prealabil, să se reanalizeze structura organizatorică a instituțiilor de cultură și utilizarea, de către acestea, a cadrelor cu studii superioare artistice.Mă declar de acord — a spus în concluzie vorbitorul — cu studiul prezentat plenarei spre dezbatere și îmi exprim convingerea că noua lege a învățămîntului va contribui la atingerea stadiului de civilizație și a nivelului intelectual spre care societatea noastră se îndreaptă sub conducerea competentă și consecventă a Partidului Comunist Român.

— a spus vorbitorul — este a- ceea a muncii educative. Partidul nostru a adus îmbunătățiri în a- ceastă privință prin hotărîrile privind îmbunătățirea muncii educative în rîndul tineretului. Rolul principal îl are însă procesul de învățămînt. Fără ridicarea valorii educative a acestui proces nu e posibil Să' avem îndeplinit obiectivul esențial al dezvoltării omului.Problema nr. 1 a școlii este, deci, problema învățătorului, problema profesorului. Făcînd o seamă de considerații și propuneri cu privire la organizarea învățămîntului în universități, institute și licee pedagogice, referindu-se apoi la unele probleme ale practicii pedagogice, vorbitorul a arătat: — practica pedagogică nu trebuie să se facă în orice școli, ci în școli de aplicație, potrivit unei experiențe pozitive dobîndite în organizarea ei în trecut, atît la școlile normale cît și la universități.Vorbitorul a insistat apoi asupra necesității perfecționării continue a cadrelor didactice, fiind de acord cu sistemul propus în studiu și făcînd unele sugestii în această privință. Totodată, a apreciat propunerea din studiu de a se recunoaște sau echivala examenele de capacitate pentru profesori și gradele obținute în trecut de către învățători, precum și prevederile privitoare la îmbunătățirea sistemului de numire, promovare și transferare a cadrelor, elaborîn- du-se în acest scop un Statut al cadrelor didactice.Considerînd ca o latură valoroasă a măsurilor privind dezvoltarea învățămîntului, prevederile referitoare la asigurarea unor condiții mereu mai bune de muncă și viață cadrelor didactice, vorbitorul a spus în încheiere: Este bine că realizăm în etapa actuală un pas înainte în această privință. Aș dori să amintesc cuvintele spuse de Lenin după cucerire^ puterii, că învățătorul și pedagogul vor avea în societatea socialistă o situație pe care n-au avut-o și nu o puteau a- vea în nici o altă societate. Măsurile de perfecționare a învățămîntului înseamnă un salt în dezvoltarea învățămîntului nostru românesc cu urmări pozitive și în celelalte sectoare ale vieții societății noastre.

în continuare vorbitorul a spus t deși sînt profesor de universitate, voi pleda totuși aici mai mult cauza institutorilor și a profesorilor din școala generală în cele mai multe dintre județele țării noastre viața culturală va gravita, cum gravitează și acum, în jurul școlilor generale, al liceelor din capitala respectivă. De aceea, profesorului trebuie să i se dea tot sprijinul, să i se confere toată autoritatea necesară, să i se apere prestigiul și să se facă tot efortul pentru menținerea și creșterea acestui prestigiu. Aceleași considerente sînt cu atît mai valabile pentru institutorii satelor și altor orașe din județ. Statutul corpului didactic care va fi elaborat trebuie să aibă în vedere aceste probleme. Fiecare dintre cei care am trecut prin școala de cultură generală păstrăm în suflet a

mintirea scumpă a cîtorva profesori, care nu s-au mulțumit să ne învețe carte, ci ne-au și educat, ne-au învățat să fim oameni. Fondul de cultură generală îl avem solid încastrat în noi din anii de școală, dar în afară de aceste considerații, să spunem personale, pentru fiecare, nu trebuie să uităm că în anii dinainte ai războiului, numeroase orașe din provincie, numeroase licee din Capitală s-au mîn- drit cu profesori care au fo6t nu numai fala învățămîntului. dar au fost și creatori de cultură sau chiar numai sprijinitori de cultură.Și acum problema elevilor. Problema elevilor, oa de altfel și a studenților, este strîns legată după mine de problema conținutului învățămîntului. O dată cu scăderea vîrstei de școlarizare la 6 ani. scădere pe care eu o aprob dat fiind însăși viața noastră de astăzi, va trebui să avem grijă totuși ca programul pentru clasa I, cel puțin, să fie foarte ușor, eventual chiar o- rarul redus, și acest program să fie tratat prin metode pedagogice speciale. Nu trebuie uitat că de modul în care va reacționa elevul la contactul cu școala poate depinde toată viața sa ulterioară. De aici rezultă o mare răspundere pentru corpul didactic, pentru Ministerul învățămîntului.Referindu-se la programele de învățămînt, la volumul.de cunoștințe pe care acestea îl cuprind, vorbitorul Za subliniat că atunci
CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 

KIRALY CAROL
Progresul rapid al construcției socialiste, înfăptuirea programului elaborat de partid pentru dezvoltarea economiei, științei și culturii naționale sporesc continuu cerințele față de pregătirea și formarea tinerei generații. Viitorii constructori ai socialismului și comunismului trebuie să fie oameni culți și bine pregătiți profesional, pătrunși de o înaltă conștiință patriotică, cetățenească, oameni cu o atitudine înaintată față de munca și de îndatoririle sociale, animați de o dragoste nemărginită față de poporul și partidul nostru.Și în județul Covasna, studiul elaborat și pus în discuție a avut un larg răsunet în rîndurile oamenilor muncii și, în mod deosebit, în rîndurile cadrelor didactice.Comitetul județean de partid a organizat o consfătuire cu cele mai bune cadre didactice din județ, pentru a cunoaște mai bine părerile în legătură cu acest studiu, cu propunerile de introducere a învățămîntului de la 6 ani și generalizarea învățămîntului de 10 ani, a altor probleme privitoare la dezvoltarea învățămîntului din țara noastră. în mod unanim, cadrele didactice cu care s-a discutat și-au exprimat deplinul acord cu prevederile studiului, fiind încredințate de eficacitatea măsurilor preconizate.Propunerea cuprinsă în studiu, ca această școlarizare să se facă cu avizul medicului și cu consim- țămîntul părinților, este justă, justețea acestei propuneri este demonstrată și de ecoul pozitiv pe care l-a avut în rîndul părinților.Este necesar ca să se înființeze clase cu elevi de 6 ani chiar și acolo unde numărul acestora este sub prevederile instrucțiunilor Ministerului Învățămîntului, așa cum este situația în comunele Arcus, Baraolt, Coseni, Sita-Buzăului, Sîn- zieni șl altele din județul nostru.Vorbitorul a arătat că numeroși profesori și-au exprimat opinia că este necesar ca pentru asigurarea cuprinderii tuturor copiilor patriei în școală să se prevadă — pe lîngă măsurile educative — și o seamă de măsuri cu caracter administrativ.

CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 
MIU DOBRESCUPreconizînd măsuri pentru dezvoltarea învățămîntului, partidul nostru a cuprins într-o tratare u- nitară întregul sistem al instrucției și educației, școala apărînd astfel ca un proces organic de formare a omului societății noastre. Sînt complet de acord cu măsura

Măsurile propuse pentru dezvoltarea învățămîntului de toate gradele se înscriu cu temeinicie în ansamblul hotărîrilor Congresului al IX-lea și ale Conferinței Naționale a partidului privind perfecționarea organizării și conducerii vieții so- cial-economice a țării, potrivit cerințelor etapei desăvîrșirii construcției socialismului.începerea școlii la vîrsta de 6 ani și trecerea la învățămîntul general și obligatoriu de 10 ani, în condițiile gratuității acestuia, a fost primită de părinții elevilor și cadrele didactice din județul Timiș cu larg interes și aprobare. Propunerea de a se înființa la început clase cu copii de 6 ani numai în orașe și reședințe de comună este pe deplin justificată. Apreciem însă că sînt și sate cu populație numeroasă care, deși nu vor fi reședințe de comună, au condiții pentru constituirea cla

cînd ne fixăm o structură de învățămînt nouă trebuie să ne întrebăm ce vrem să facem din copiii noștri : mașini, în. interiorul cărora însăși gîndirea să fie automatizată, sau conducători și, e- ventual, creatori de mașini. întrebarea nu este pur retorică, pentru că în primul caz este justificată orice încărcare a programului, bineînțeles în limitele rezistenței fizice, fiziologice a elevului. în cazul al doilea, elevul sau studentul, în tot cazul viitorul conducător sau chiar creator de mașină, trebuie nu numai instruit dar, mai ales, învățat să gîn- dească. Or, mi se pare că o medie de 30 de ore pe săptămînă nu lasă studentului timp suficient să gîndească singur, în tot cazul să gîndească dincolo de frontierele cursului audiat.O scuturare a conținutului programelor de toate amănuntele nesemnificative sau de considerații istorice, importante, fără îndoială, dar al căror loc este la cursul de istorie a științei, o punere în evidență viguroasă a liniilor principale ale dezvoltării științei respective cu scopul de a ajunge în timp util și cît mai repede, și fără epuizarea forțelor, la nivelul actual de cercetare, constituie după părerea mea imperativul numărul unu al unei restructurări a învățămîntului. Sînt bucuros să constat că a- ceastă problemă a stat în atenția autorilor studiului.

în acest sens, profesorii au propus ca inspectoratele școlare, consiliile populare să fie învestite cu dreptul de a sprijini, în funcție de situațiile concrete, pe părinții care au nevoie de ajutor și, totodată, să poată aplica sancțiuni acolo unde va fi cazul.Referindu-se la perfecționarea cadrelor didactice, tovarășul Ki- raly Carol a spus : în județul nostru avem o situație relativ bună privind calificarea cadrelor didactice : Marea lor majoritate au studiile necesare. Astfel, din 969 cadre didactice pentru clasele V—XI, nurriai 28 nu au calificarea necesară, iar 290 au numai calificarea de institutori; la clasele I—IV, din 534 institutori, 508 au studiile necesare, iar dintre 278 educatoare, 256 îndeplinesc condițiile de studii prevăzute. Aș dori însă să ridic problema perfecționării cadrelor didactice prin cursurile care se organizează anual. în organizarea acestor cursuri există încă formalism și lipsă de exigență, gradele didactice acordîndu-se a- desea fără o verificare temeinică a cunoștințelor.în vederea îmbunătățirii formelor de perfecționare profesională a cadrelor didactice, vorbitorul a propus să se revadă cu atenție sistemul de desfășurare a examenelor, urmărindu-se o cît mai exactă apreciere a cunoștințelor, măsura în care cadrele didactice sînt informate asupra noutăților din domeniul specialității lor. Tbtodată, la acordarea gradelor didactice să se aibă mai mult în vedere rezultatele pe care profesorii și învățătorii le obțin în procesul de învățămînt, calitățile pedagogice ale a- cestora.Pentru sporirea prestigiului pedagogilor, a eficienței educative a muncii lor, vorbitorul a propus ca, în viitor, în măsura posibilităților, funcția de pedagog să fie îndeplinită de profesori care să aibă un a- numit număr de ore la catedră, iar la internatele școlilor de 10 ani, de învățători cu o bună pregătire.în încheiere, vorbitorul a făcut propuneri cu privire la dezvoltarea bazei materiale a învățămîntului.

propusă ca în anul următor să se treacă la generalizarea învățămîntului de 10 ani. Avem suficiente temeiuri să credem că nu este departe timpul cînd sub conducerea comuniștilor va prinde viață visul unuia dintre pionierii școlii românești — Gheorghe Asachi — de a 

selor cu copii de 6 ani. Primirea co- piilofr în școală de la vîrsta de 6 ani impune o mai mare grijă pentru dezvoltarea și funcționarea învățămîntului preșcolarReferindu-se la faptul că școala de 10 ani va cuprinde și elevi din alte localități decît cea natală, vorbitorul a propus să se examineze posibilitatea asigurării cazării a- cestora.O atenție deosebită trebuie să se acorde încadrării școlilor cu cadre calificate, precum și înzestrării a- cestora cu materialul didactic și a- paratajul necesar realizării unui învățămînt de calitate.în continuare, vorbitorul s-a ocupat de unele probleme ale perfecționării învățămîntului profesional și tehnic, criticînd lipsuri care se manifestă în prezent în pregătirea de cadre la locul de muncă și expri- mîndu-și convingerea că măsurile 

ne ridica „la cele mal Înalte Învățături".Consider cu totul întemeiată ideea din studiu privitoare la încadrarea în școala generală a copiilor în vîrsta de 6 ani, fiind întrunite cu prisosință condițiile necesare. Este binevenită completarea făcută în studiu ca pentru elevii de 6 ani ai clasei I să se elaboreze programe speciale, la care aș adăuga ca prin aceste programe să se asigure continuarea — cel puțin pentru cîteva luni ale anulyi, a u- nor activități proprii învățămîntului preșcolar.Dacă în prezent în condițiile începerii școlii la vîrsta de 7 ani se practica sistemul dispenselor de vîrstă — mergînd pînă la 5—6 luni, consider că în noua situație să se excludă cu desăvîrșire intrarea în învățămînt a copiilor care n-au împlinit 6 ani pînă la data deschiderii anului școlar.Tot cu privire la durata și structura învățămîntului general, găsesc necesar să se examineze posibilitatea ca elevii să-și poată continua studiile în școli profesionale după absolvirea clasei a VIII-a și nu după absolvirea clasei a X-a. Astfel, ei ar intra în producție abia la vîrsta de 18 ani, iar cei care pentru diferite motive sînt nevoiți să repete un an sau doi de școală generală — la 19—20 de ani.Cu ocazia restructurării și, îmbunătățirii programelor de învățămînt pentru școlile profesionale, sînt de părere să se examineze posibilitatea pregătirii unor muncitori cu un profil mai larg, spre a se evita neajunsurile care decurg în prezent dintr-o specializare prea îngustă i folosirea nerațională a forței de muncă, schimbarea pe parcurs a profilului inițial etc. Spre exemplificare notez că pentru meseria de tîmplar există în prezent 4 specialități; tîmplar de mobilă, tîmplar de binale, parchetar și dulgher.In continuare, vorbitorul a spus: în procesul aplicării măsurilor preconizate, este necesar să se manifeste solicitudine față de județele deficitare sub raportul acoperirii cu cadre didactice calificate. întrucît o parte din măsurile preconizate urmează a fi aplicate imediat, iar rezolvarea integrală a problemei cadrelor didactice cere 4—5 ani, consider necesară examinarea și găsirea unor soluții cu caracter tranzitoriu.La cele cîteva considerente de ordin general doresc să adaug u- nele probleme care ne frămîntă în legătură cu dezvoltarea școlii județului nostru. Deși populația școlară a crescut foarte mult, un număr mare de tineri nu pot depăși școala generală. Principala cauză o constituie imperfecțiunile rețelei școlilor post-generale. Astfel, școlile profesionale din județul Iași pregătesc în prezent numai aproximativ 1 000 de muncitori calificați pe an. In aceste condiții nu acoperim nici pierderile naturale, nemaivorbind de creșterea numărului de muncitori, cerută de dezvoltarea intensă în ultimii ani a industriei și, în general, a economici județului.După ce a arătat că datorită unui sistem imobilist, greoi, cadrele universitare urcă foarte anevoios pe scara ierarhiei didactice și a cerut ca această problemă să fie examinată de organele dș partid și de stat împreună cu Ministerul învățămîntului, vorbitorul s-a referit la lipsurile existente în domeniul acoperirii cu cursuri și manuale, propunînd înființarea la Iași a unei edituri didactice.Ridicarea pe o treaptă calitativ superioară a instruirii și educării tineretului din patria noastră pune sarcini deosebite în fața organelor și organizațiilor de partid. Pentru o mai bună coordonare a activității organizațiilPr de partid, în unele municipii ce grupează un număr mar mare de școli, cum ar fi lașul, s-ar simți utilitatea înființării unui comitet de partid pentru sectorul învățămîntului de cultură generală, profesional și tehnic. în sprijinul acestei propuneri pledează și experiența pozitivă dobîndită la Iași în 10 ani de existență de comitetul de partid pe centrul universitar.Adoptarea și apoi aplicarea măsurilor pe care le examinăm astăzi vor face ca școala — principal factor de cultură și civilizație, cum o caracteriza tovarășul Nicolae Ceaușescu la cel de-al IX-lea Congres al partidului, să intre mai bine în rosturile sale, să contribuie într-o măsură tot mai mare la formarea pe pămîntul românesc a virtuților proprii omului civilizației comuniste.
prevăzute în legătură cu extinderea uceniciei, în condițiile stabilirii u- nor obligații contractuale precise, vor duce la înlăturarea lor.O altă problemă care merită mai multă atenție este cea a școlilor agricole. Un număr important de absolvenți nu sînt repartizați în producție în domeniile pentru care s-au pregătit și muncesc în alte sectoare.Cauzele acestei situații rezidă în necorelarea planurilor de școlarizare cu nevoile agriculturii, în deficiențele cointeresării materiale a absolvenților repartizați în cooperativele agricole de producție.Tov. M. Telescu a făcut apoi o serie de considerațiuni pe marginea măsurilor privind învățămîntul superior, salutînd înființarea școlilor de subingineri și extinderea învățămîntului post-universitar, cerînd, totodată, să se asigure o repartizare judicioasă pe centre universitare a cifrei de școlarizare la aceste forme de învățămînt. După ce a propus să se găsească o formă de verificare periodică a cunoștințelor cadrelor tehnice și economice cu
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LUCRĂRILE PLENAREI COMITETULUI CENTRAL AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN
CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 

MIHAI TELESCU
(Urmare din pag. a IlI-a)pregătire superioară, vorbitorul a spus în continuare:Sîntem convinși că lărgirea atribuțiilor institutelor, facultăților și catedrelor în stabilirea planului de învățămînt și a programelor analitice, pe baza stabilității structurii asigurate de Ministerul învățămîntului, va crea un cadru favorabil afirmării personalității cadrelor universitare, valorificării potențialului lor științific și didactic.Față de noile cerințe care se pun învățămîntului superior în centrul universitar Timișoara se cere mult mai multă exigență în promovarea cadrelor, plasarea în alte locuri de muncă a celor necorespunzătoare, promovarea cu mai mult curaj și

CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI
BRANIȘExpresie a înaltei griji a conducerii superioare de partid și de stat pentru ridicarea continuă a nivelului de civilizație și cultură a întregului popor, pentru pregătirea multilaterală, competentă a noilor generații, măsurile preconizate, în lumina hotărârilor Congresului al IX-lea și ale Conferinței Naționale a partidului, pentru perfecționarea învățămîntului de cultură generală, profesional, tehnic și superior au întrunit adeziunea unanimă a populației țării înțre care și a celei din județul nostru. Comuniștii, toți oamenii muncii, români și maghiari din județul Harghita văd în aceste măsuri un pas important pentru evoluția societății noastre, pentru situarea României socialiste în rîn- dul țărilor cu un înalt nivel de cultură și civilizație și dau o înaltă a- preciere concepției de largă perspectivă ce caracterizează activitatea partidului nostru, a Comitetului său Central.în continuare, vorbitorul a subliniat implicațiile pozitive ale prelungirii duratei învățămîntului de cultură generală obligatoriu pînă la 10 ani, și-a exprimat acordul cu începerea școlarizării la vîrsta de 6 ani, arătînd că această măsură se cere realizată treptat în funcție de condițiile existente. De asemenea, a propus ca în clasele V-X să se pună un accent mult mai mare pe activitatea cercurilor de elevi, ca în ultimele două clase ale școlii de 10 ani să se adopte prevederea de a se stabili discipline de învățământ legate de industrie, agricultură, contabilitate etc. în funcție de specificul zonelor geografice unde sînt situate aceste școli. în timpul dezbaterii studiilor privind dezvoltarea învățămîntului de cultură generală și învățămîntului profesional și tehnic, mulți profesori de diferite specialități din județul Harghita au formulat observații și propuneri cu privire la conținutul și structura programelor și manualelor școlare. Se cere ca ma-

CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 
CRISTOFOR SIMIONESCUCa slujitor al școlii, consider inițiativa conducerii partidului de a perfecționa instrucțiunea publică de toate gradele ca un act de clarviziune politică, oa o nouă expresie a capacității sale de a interveni la timp în zonele în care, prin mersul firesc al lucrurilor, apare o distanță între ceea de este și ceea ce vremurile cer, între concrețiu- nile organizatorice aparent stabile ale prezentului și vibrația nouă pe care o trăiește viața țării, sub însăși acțiunea eforturilor noastre de progres.Hotărîrile pe oare le vom lua ne angajează răspunderea, cu atît mai mult cu cît modificările în organizarea și conținutul școlii âu replică întârziată. Practica nu ne poate spune de îndată dacă sînt bune sau rele, iar în perioada destul de îndelungată care se scurge pînă la clarificarea efectului lor, contingente întregi de tineri pot suferi daune, uneori greu de remediat. Cu o asemenea situație ne-am întâlnit, din nefericire, în- tr-o perioadă în care, printr-o neprețuite eronată a îndelungatei experiențe a școlii românești și a experienței mondiale a școlii, s-au tras în grabă concluzii deficitare din premise juste, ceea ce a afectat negativ, sub anumite aspecte, pregătirea unor detașamente de tineri.Deși aparent sînt de analizat trei documente distincte — referitoare respectiv la învățămîntul de cultură generală, la cel profesional și la cel superior — în fapt, trăim momentul instaurării unei noi legislații a școlii românești în întregul ei.Problematica școlii de cultură generală este, fără îndoială, dominată de propunerea prelungirii duratei la 10 ani, ceea ce ne va situa printre țările fruntașe din lume, beneficiare ale unui învățămînt general obligator atît de extins. Subscriu, bineînțeles, fără rezerve și cu emoție la această propunere.O anumită frămîntare îmi produce însă, în primul rînd, problema începerii școlarizării obligatorii la vîrsta de 6 ani. Copiii din mediul urban au cred, în genere, în condițiile actuale ale țării noastre, nivelul implicat de începerea școlarizării la 6 ani, dar nu cred că această 

consecvență a cadrelor tinere care se afirmă pe linie didactică, științifică.Aplicarea măsurilor Comitetului Central privind perfecționarea învățămîntului de toate gradele pune în fața tuturor organizațiilor de partid din școlile și facultățile județului Timiș sarcini majore, legate atît de îmbunătățirea procesului instructiv-educativ, cît și de ridicarea continuă a calificării corpului didactic.Vom milita cu mai multă perseverență pentru a imprima fiecărei organizații de partid din școli și facultăți preocuparea susținută pentru îmbunătățirea conținutului învățămîntului, educarea elevilor și studenților în spiritul patriotismului socialist, al dragostei față de partid, patrie și popor.

LADISLAUnualele școlare să dea tineretului un sistem unitar și accesibil de cunoștințe despre cultura românească și universală, iar în elaborarea lor să fie utilizate capacitățile creatoare ale celor mai bune cadre didactice.Folosirea limbii materne în școli este o realitate de mult evidentă în patria noastră. Aceasta este o expresie a politicii naționale juste, științifice a partidului și statului nostru, o dovadă a profundului democratism ai orînduirii noastre. Așa cum se prevede în studiul privind dezvoltarea învățămîntului de cultură generală, o atenție deosebită se va acorda în continuare perfecționării programelor și manualelor pentru școlile în limbile naționalităților conlocuitoare, elaborării unor lucrări metodice care să vină în sprijinul cadrelor didactice din aceste școli. Apreciem a- ceste prevederi ca o înaltă expresie a grijii partidului și statului nostru față de continua îmbunătățire a procesului instructiv-educativ în școlile cu predare în limbile naționalităților conlocuitoare. în aceiași timp, considerăm ca o datorie patriotică să ridicăm în mod permanent nivelul de predare și de însușire a limbii române în școlile cu limba de predare a naționalităților conlocuitoare.Vorbitorul a făcut, de asemenea, sugestii cu privire la școlile profesionale și liceele de specialitate, la îmbunătățirea sistemului de repartizare a absolvenților institutelor de învățămînt superior, la perfecționarea programelor de învățămînt El a subliniat necesitatea de a se asigura educarea elevilor în spiritul dragostei și respectului nețărmurit față de patrie și popor, față de tradițiile istorice și culturale înaintate ale poporului român, față de marile izbînzi ale partidului, pregătindu-i să devină participanți conștjenți, activi la marea operă de construire a societății comuniste în patria noastră, Republica Socialistă România.

constatare e tot atît de valabilă șî pentru copiii din mediul rural, a căror interferență cu aspectele vieții modeme este mai restrînsă. Din această cauză aș propune ca hotă- rîrea noastră să prevadă începerea școlarizării de regulă la 6 ani în mediul urban, iar în mediul rural decizia între 6 și 7 ani să fie lăsată în seama părinților sfătuiți de învățători.O altă problemă pe care documentul referitor la școala de cultură generală , nu o tratează după însemnătatea sa privește valoarea dascălului asupra succesului instrucției și educației. Cu excepția tinerilor deosebit de înzestrați, elevii sînt într-o bună măsură ceea ce sînt profesorii lor. O îmbunătățire a învățămîntului general, ori- cît de bine concepută ar fi, riscă să rămînă formală dacă nu se iau în același timp măsuri capabile să asigure pe. această treaptă a școlii un corp didactic cult și competent, în material e anunțat un statut al cadrelor didactice. Să nădăjduim că el va fi bine conceput și va scoate profesorul din situația actuală de inferioritate față de alte cadre cu pregătire similară, permițîndu-i să-și axeze întreaga capacitate creatoare Spre mai buna plămădire a tinerei generații.Referindu-se la contradicția aparentă dintre cerința întemeiată formulată în studiu de a se introduce noi capitole de predare, corespunzătoare progresului științelor și cerința de asemenea întemeiată de a nu-i supraîncărca pe elevi, vorbitorul a spus : să nu supraîncăr- căm elevii cu date și detalii specifice științei unei alte epoci, dar să-i încărcăm bine și din plin cu tot ce reprezintă rezultatele esențiale, spiritul și metoda științelor moderne. Păzindu-ne de a supraîncărca elevii, trebuie să ne păstrăm totodată fermi pe poziția că e necesar ca școala să implice o muncă încordată. singura cale de a clădi în sufletul copiilor convingerea că nimic nu se cucerește fără efort. E- ducația prin muncă, principiu care ar trebui să comande întreaga problematică a formării omului în'cadrul unei noi legislații școlare, mi se pare că nu este nici măcar a- mintită în studiul Ministerului învățămîntului. Munca încordată, as

pră, de fiecare zi, formează spiritul și caracterul tînărului mai bine și mai temeinic decît numeroase pilde sau expuneri.Vorbitorul, analizînd în continuare cîteva probleme ale învățămîntului profesional și tehnic, îh- cheie observațiile privitoare la școala preuhi verși tară cu referire la posibilitatea circulației între diferitele tipuri de școli sau de la o specialitate la alta în interiorul a- celuiași tip de școală, arătînd că cerința circulației complică legislația, și ulterior munca organelor ..școlare, dar subliniind că un tînăr se poate dezvolta mai lent decît altul, în personalitatea lui pot apărea nebănuite trăsături și aptitudini care erau latente și care pot îndreptăți trecerea de lâ o specialitate la alta. Spre a nu mai reveni asupra acestei probleme mai tîr- ziu se menționează aici că circulația nu numai pe orizontală, ci și pe yerticală ar .trebui considerată un atribut specific școlii în socialism.O ultimă observație se referă la cercetarea științifică în învăță- mîntul superior. Acesta dispune de cel mai puternic detașament de oameni de știință din patria noastră. Potențialul său, pus în valoare, ar îmbogăți tot mai mult patrimoniul creației științifice. Din nefericire, școala superioară, cu puține
CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 

GHEORGHE VASILICHI
Consider că, în general, materialul este bine întocmit, că el scoate în evidență atît părțile bune ale învățămîntului actual din țara noastră, cît și lipsurile sale, și schițează un vast și cuprinzător program pentru viitor, atît în ce privește rolul corpului didactic, cît și în problema manualelor școlare, educația elevilor, practica de producție și altele.Vorbitorul a făcut o serie de observații cu privire la schema de organizare a învățămîntului din țara noastră, introducerea învățămîntului de la vîrsta de 6 ani, precum și prelungirea timpului de școlarizare obligatorie lâ 10 ani. Organizarea învățămîntului ridică o serie de probleme, a spus tovarășul Gh. Vasilichi, referindu-se pe larg la raportul existent între gradul de dezvoltare a economiei naționale și amploarea învățămîntului,Un îtivățămînt larg și de înalt nivel pretinde să fie asigurat un puternic corp didactic atît sub aspectul numeric, cît și cel al pregătirii pedagogice, precum și o bază tehnică materială : localuri, manuale școlare, laboratoare, ateliere de școală și altele, care să creeze condițiile necesare pentru studiu. în legățură cu toate aceste aspecte, vorbitorul a făcut o serie de comparații, subliniind necesitatea unor eforturi susținute pentru a face față cerințelor și exigențelor impuse de aplicarea prevederilor cuprinse în studiul supus dezbaterii.O altă problemă abordată de vorbitor a fost cea a liceelor industriale, a utilității acestora și a cerut să se precizeze locul pe care absolvenții lor îl vor ocupa în producție. Dacă vorbim de liceele industriale, care trebuie să pregătească muncitori calificați sau cu o înaltă calificare, nu văd deosebirea între cel care la vîrsta de 14 ani 

pleacă la școala profesională de
CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 

ION SÎRBU
Exprimînd convingerea că finalizarea măsurilor privind învățămîntul va avea și în județul Buzău urmări pozitive, vorbitorul a spus : Date fiind cerințele crescute de cadre cu pregătire medie și superioară și existența condițiilor optime pentru organizarea învățămîntului corespunzător dezvoltării economiei județului, doresc să subliniez că tradițiile învățămîntului de aici pot fi continuate și dezvoltate pe un plan superior. Pentru aceasta ne propunem ca în orașul și județul Buzău, solicitînd pe această cale și sprijinul organelor centrale, să înființăm noi licee de specialitate și școli profesionale. De asemenea, propunem să se analizeze posibilitatea înființării unui institut superior pedagogic, avînd în vedere că în orașul Buzău există condițiile materiale necesare, precum și faptul că din acest oraș s-au ridicat multe cadre didactice universitare de prestigiu, care ar putea sprijini activ și direct realizarea acestei acțiuni.Prezentînd o seamă de propuneri concrete pentru dezvoltarea învățămîntului în județ, pentru asigurarea cadrelor de specialitate, tovarășul Ion Sîrbu a spus : Sțisțin prevederea din studiul privind dezvoltarea învățămîntului prezentat spre dezbatere care se referă, la asigurarea de unități școlare puternice, cu o bază materială corespunzătoare, încadrate cu personal calificat. Ea poate să devină pretutindeni o realitate vie cu condiția de a se lua măsuri mai substanțiale decît pînă acum, atît pe plan central, cît și cu contribuția locală, pentru ca profesorii și învățătorii să aibă cele mai bune condiții de locuit și de activitate, pentru a putea fi cu adevărat â- trași de locul de muncă unde-și vor desfășura activitatea. Vorbito

excepții, nu dispune de mijloacele tehnicii moderne, de utilaje și aparatură și chiar de documentarea de bază spre a produce știință la cota acestui potențial. Sprijinind propunerea de a se crea centre de cercetare pe lîngă unele catedre universitare și constatînd că o unitate de cercetare cu mai puțin de 15—20 de forțe științifice și fără mijloace de bază nu este economică, nu se va afirma decît printr-o producție modestă, vorbitorul a subliniat că potențialul științific al învățămîntului superior poate fi pus în valoare numai acordîndu-se un sprijin substanțial în forțe și mijloace de cercetare.Pînă acum, a spus în încheiere tov. Cristofor Simionescu, Ministerul învățămîntului a practicat dese schimbări în toate compartimentele școlii. Faptul că partidul a lăsat aproape doi ani pentru pregătirea reașezării învățămîntului, pentru discutarea tuturor articulațiilor lui ne va duce, cred, la o îegislație nu imuabilă, ceea ce ar fi nedialectic, dar, oricum, la una suficient de stabilă, pentru ca un tînăr să știe ce i se cere și ce are de făcut măcar pentru o perioadă de cîțiva ani și pentru ca învățămîntul să se poată dezvolta fără convulsiuni inutile, în liniștea necesară forțelor progresului.

3 ani și devine, să spunem, strungar sau tinichigiu, sau croitor și între cel care tot la 14 ani merge la liceul industrial și devine tot croitor, strungar, cismar ș.a.m.d. Ce vor face acești oameni în producție ? Toată lumea știe că în producție el va fi plătit în funcție de rezultatele muncii sale și nu de nivelul de cultură pe care îl are. De aceea, părerea mea este că trebuie mai bine definit rolul și locul acestor absolvenți ai liceelor industriale ca într-adevăr să nu ne pomenim că o serie de oameni nu-și găsesc locul în producție. Asta este o problemă care cred că ar trebui să o avem în vedere și să o definim bine, altfel ne vom lovi de greutăți.Vorbitorul a propus crearea unor școli medii tehnice de stomatologie care să rezolve cerințele urgente existente, în special la țară, recrutînd tineri din mediul sătesc absolvenți ai liceului, care se vor întoarce mai ușor în locurile natale.Abordînd o serie de aspecte legate de învățămîntul artistic, vorbitorul a remarcat că spre deosebire de alte ramuri ale învățămîntului, această ramură nu este cuprinsă în actuala reglementare. Deși avem 13 licee de artă plastică, cu aproape 1 200 de elevi, ei nu sînt repartizați în producție de către școală, și nu există nici măcar o reglementare a salarizării lor. Am impresia că problema aceasta este oarecum subestimată.După ce a făcut o serie de propuneri privind baza materială a învățămîntului preșcolar, amenajarea grădinițelor pentru copiii meșteșugarilor cooperatori, în încheierea cuvîntului, tovarășul Gh. Vasilichi s-a referit la problema exigenței manifestate de corpul didactic în organizarea și desfășurarea examenelor de admitere în licee și învățămîntul superior, astfel încît să se asigure o riguroasă selecție a tinerilor pe diferitele trepte ale învățămîntului.

rul a subliniat necesitatea creării unor internate pentru elevi atît în mediul îirban cît și în cel rural.Pentru asigurarea stabilității cadrelor, consider eficientă propunerea făcută în studiu de a se lua în considerare, pe lîngă rezultatele obținute la învățătură, ca un criteriu suplimentar, apropierea absolventului de domiciliul său stabil. Poate ar trebui să se precizeze mai exact ce trebuie înțeles prin apropierea tînărului de domiciliul stabil.De asemenea, susțin propunerile care se referă la înființarea unei perioade de stagiu și răspunderea materială a absolvenților care nu se prezintă la posturile unde au fost repartizați.Aceste măsuri vor duce, fără îndoială, la înlăturarea fluctuației de cadre, la asigurarea stabilității acestora.Considerăm că pe această linie și pe plan local se poate aduce o contribuție mai mare, mai ales în privința pregătirii temeinice a tinerilor din zonele deficitare, astfel ca aceștia să facă față criteriilor de selecționare și să reușească la examenele de admitere.După ce, în continuare, a prezentat unele probleme ale învățămîntului special și de ocrotire a copiilor minori, făcînd propuneri de adaptare a acestor școli la condițiile specifice pentru a asigura integrarea elevilor în viața socială, vorbitorul a adus o seamă de argumente, izvorîte din perspectivele de dezvoltare a județului, pentru lărgirea rețelei de învățămînt destinată pregătirii unor cadre de pomicultori și viticultori, înființării în unele comune mai dezvoltate a unor asemenea școli,'profilării unor școli sau licee în funcție de cerințele concrete ale județului.

CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI 

VALTER ROMANConsider că studiul cu privire la dezvoltarea învățămîntului, prezentat plenarei spre dezbatere și aprobare, corespunde unor necesități stringente, cerinței de a adapta învățămîntul nostru de toate gradele la noile realități în permanentă schimbare accelerată, răspunde marilor probleme puse de desăvîrși- rea construcției socialiste în țara noastră, în condițiile desfășurării vijelioase — pe plan mondial — a revoluției științifice și tehnice contemporane.în acest context, problema cadrelor, corespunzătoare noilor realități și sarcini, devine una din problemele centrale ale mersului nostru înainte pe cărările socialismului.Vorbitorul s-a referit, în continuare, la problemele legate de predarea științelor sociale în instituțiile de învățămînt superior. Este evident, a spus el, că astăzi, cînd partidul nostru manifestă o atenție deosebită pentru ridicarea nivelului politic și ideologic al întregului popor, formarea gîndirii social-po- litice a viitoarelor generații în spirit marxist-leninist, problema formării concepției lor despre lume și viață, au o deosebită importanță. Societatea noastră socialistă are nevoie, în aceeași măsură, de intelectuali bine pregătiți atît din punct de vedere profesional și al culturii generale, cît și din punctul de vedere politic și ideologic. Or, misiunea de a forma această gîndire revine, în primul rînd, catedrelor de științe sociale, și, în mod deosebit, disciplinei de socialism științific.Tov. V. Roman s-a referit la tendința, ce se manifestă pe plan mondial, de a se da o atenție mărită studierii științelor social-politice și umanistice. Acest lucru nu este deloc întîmplător, căci științele sociale joacă astăzi, în dezvoltarea societății contemporane, un rol nu mai mic decît științele naturii și tehnice. Iată de ce, a spus vorbitorul, mi s-a părut și mi se pare și acum neadecuat, necorespunzător necesităților României socialiste, sugestia cuprinsă în studiu ca socialismul științific să nu figureze (la instituțiile de învățămînt superior tehnic) ca disciplină de bază, că a fost lăsată la „alegere". Problema, după părerea mea, se pune nu „sau... sau", ci „și... și“ ; respectiv, să fie obligatorii a- tît economia politică cît și filozofia și socialismul științific. Consider, de asemenea, că reducerile propuse la socialismul științific sînt excesive.Doresc să spun că în cursul dezbaterii, care a avut loc la inițiativa conducerii de partid, în ceea ce privește așezarea științelor sociale, s-a înregistrat un fenomen
CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI

TUDOR IONESCUîmpărtășesc convingerea generală că studiul supus dezbaterii plenarei și care este rodul unei ample munci colective desfășurată timp de aproape doi ani, privește problema dezvoltării învățămîntului sub toate unghiurile și sub toate aspectele.între dezvoltarea economică, dezvoltarea societății în general ;și

CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI
LEONTE RAUTUCa și alți vorbitori, doresc să relev legătura organică dintre măsurile preconizate în vederea dezvoltării învățămîntului de toate gradele și ansamblul de hotărîri adoptate după Congresul al IX-lea de conducerea de partid în toate compartimentele vieții sociale. Elaborarea acestor măsuri s-a desfășurat sub nemijlocita îndrumare a conducerii superioare de partid și personal a secretarului general al Comitetului Central, tovarășul Nicolae Ceaușescu.Propunerile cuprinse în Studiul prezentat spre examinare plenarei sînt dictate de necesitățile societății noastre socialiste, de progresele realizate în știința și cultura contemporană.Imensa majoritate a participan- ților la dezbaterea publică a primit cu o călduroasă aprobare propunerea privitoare lă introducerea învățămîntului general obligatoriu de 10 ani, care izvorăște, de altfel, în mod direct din hotărîrile Congresului al IX-lea al Partidului Comunist Român. Au existat și păreri, izolate, că o asemenea măsură ar fi prematură în condițiile țării noastre. Or, amînarea introducerii învățămîntului obligatoriu de 10 ani ar accentua și ar face mai greu recuperabil decalajul ce există între țara noastră și țările mai avansate.Această măsură are o adîncă semnificație socială și culturală menită să joace un rol important în ridicarea nivelului de cultură a întregului popor, în creșterea eficacității muncii socialeîn epoca actuală, cînd în toate ramurile științelor are Ioc o prodigioasă proliferare a cunoștințelor, este deosebit de necesar ca manualele, programele și planu

foarte pozitiv. Conducerile tuturor politehnicilor din țară, fără nici o excepție, au ajuns la concluzia că trebuie să se predea și filozofia și socialismul științific.în continuare, vorbitorul s-a referit la deficiențele predării științelor sociale. Una dintre aceste deficiențe principale constă în aceea că predarea științelor sociale a devenit, pe alocuri, un fel de simplu instrument de a- gitație și propagandă ; și-au pierdut, în mare parte, caracterul lor științific. Or, este clar că atunci cînd o știință devine apologetică încetează să mai fie știință. Și a- ceastă stare de lucruri se dațorește, firește, slabei calități a cadrelor pe care le mai avem, în special aș spune tocmai la socialism științific.în ultimul timp s-au luat unele măsuri salutare pentru îndreptarea deficiențelor semnalate, cum este, de exemplu, elaborarea unei noi tematici pe baza căreia se elaborează, în prezent, un nou manual. In ceea ce privește cadrele, trebuie să spunem autocritic, mai avem foarte multe de făcut. Numărul acelora care, ca să zic așa, au capul în text — în timpul prelegerii — și nu textul în cap este încă prea mare. Or, o prelegere,^ ca să fie interesantă, trebuie să fie făcută absolut liber și e bine, de asemenea, să aibă Toc un dialog viu între profesori și stu- denți pe problemele abordate și care au și o mare actualitate. Consider, de asemenea, ca necesar ca cei care activează în domeniul științelor sociale să primească un bagaj de informare mult mai bogat decît au primit pînă acum. Se impune organizarea unor cursuri de perfecționare. Ar fi necesar, de asemenea, ea atestarea cadrelor din domeniul științelor sociale să se facă mai operativ, ridicînd în acest fel sentimentul de siguranță la a- ceste cadre.în ce privește denumirea disciplinei, din tot ceea ce mi-e cunoscut din discuții, toată lumea, cadrele respective și mulți din afară, inclusiv subsemnatul, milităm pentru menținerea denumirii de socialism științific. Ceea ce nu înseamnă că noi nu trebuie să includem în acest curs elemente ale științei politice, pentru că este absolut necesar, și noua programă chiar face acest lucru. Pe măsură ce științele se diferențiază — și a- cest fenomen are loc și în domeniul științelor sociale —- se vor putea și vor trebui înființate cursuri .Speciale și de sociologie, și de științe politice ș.a.m.d. Consider. necesar ca și cadrele din domeniul științelor sociale să aibă, obligația de a face cercetări științifice.

dezvoltarea învățămîntului există o strînsă legătură. Măsura de prelungire a ’ duratei învățămîntului obligatoriu la 10 ani. pe care sîntem chemați s-o adoptăm azi, este condiționată de împrejurări obiective și cred că nu o putem amina, nu numai cu un cincinal, dar nici măcar cu doi ani. Asemenea împrejurări vor cere în viitor să pre

rile de învățămînt să fie astfel întocmite încît să cuprindă selectiv valorile cele mai reprezentative, ideile esențiale ale fiecărei discipline. La noi, situația în această privință este încă departe de a fi satisfăcătoare. Se cere din partea Ministerului învățămîntului o mai energică și fermă intervenție în planurile și programele de învătă- mînt, și îndeosebi în manuale, un spirit riguros de sinteză și selecție.în continuare, tovarășul Leonte R-ăutu s-a referit la problema deosebit de complexă și cu însemnate implicații sociale a îmbunătățirii balanței de cuprindere a tineretului în cîmpul muncii și în, învățămîntul superior. In legătură cu aceasta — a spus vorbitorul — se află problema dinamicii cifrelor de școlarizare pentru învățămîntul superior. Deficiențele grave în planificarea necesarului de cadre, manifestările crase de voluntarism au generat în trecut mari oscilații în acest domeniu. în ultimii ani, numărul de studenți este în continuă creștere, fiind în 1967—1968 de două ori mai mare decît în 1960— 1961.Din indicația conducerii partidului a fost, început un studiu privind necesarul de cadre în perspectivă pentru toate ramurile economiei și culturii. Definitivarea lui urmează să fie coroborată cu stabilirea obiectivelor planului cincinal 1971—1975 și a principalelor prevederi ale dezvoltării economiei pînă în anul 1980. Această lucrare va prezenta o importanță excepțională pentru dezvoltarea învățămîntului.După ce s-a referit la necesitatea lichidării actualului sistem de centralizare excesivă in elaborarea planurilor de învățămînt și pro

lungim durata învățămîntului general la 12 sau chiar la 14 ani.Sînt convins că întrunim condițiile necesare pentru începerea școlarizării de la vîrsta de 6 ani. Un important rol pregătitor îl au grădinițele. Astăzi, în sistemul grădinițelor sînt cuprinși 390 000 de copii și, probabil, în curînd numărul lor va depăși 500 000. Este evident că un copil care a fost pregătit în grădiniță timp de doi ani va putea să răspundă admirabil cerințelor primului an de școală.în legătură cu conținutul învățămîntului de cultură generală aș dori să subliniez necesitatea de a da importanta cuvenită studiului limbilor străine. Este știut, de pil-I dă, că pentru un inginer cunoașterea limbilor străine este, poate, aproape la fel de importantă ca și studiul matematicii, a! fizicii, al chimiei.în continuare, vorbitorul s-a o- cupat de unele aspecte ale educației elevilor, insistind asupra rolului dirigintelui, precum și al activității ext.rașcoiare.După ce a arătat că în formarea elevilor și studenților un rol însemnat ar putea avea înființarea de societăți științifice, tovarășul Tudor îonescu s-a referit la necesitatea de a preveni fenomenele de gigantism în organizarea rețelei de învățămînt. Dînd exemplul Institutului politehnic din București, care areII facultăți, cu 12 000 de studenți șl 1 300 cadre didactice, el a subliniat că o asemenea instituție este greu de condus, oricît de abilă și experimentată ar fi conducerea ei.Pornind de la ideea rapidității cu care se dezvoltă unele ramuri ale științei, a ritmului în care apar noi discipline științifice, vorbitorul a subliniat necesitatea constituirii pe lîngă facultățile de științe de la universitate a unor nuclee de specialiști care să-și axeze preocupările pe direcțiile noi ce se schițează în dezvoltarea științei. Această măsură ar trebui completată cu extinderea sistemului cursurilor obligatorii la alegere, organizate pe capitole și domenii cît mai înguste pentru grupuri de 5—7 studenți din ultimul an. în legătură cu problema cursurilor post-universitare vorbitorul a făcut propunerea perfecționarea inginerilor să fie „ c ganizată nu numai pe lîngă insț*’ 2 ții de învățămînt superior, ci șinpe lîngă unele institute de cercetări cu profil tehnic. S-ar putea examina posibilitatea ca unele dintre acestea să fie înzestrate cu fabrici experimentale. Acestea ar putea oferi un cadru adecuat atît pentru organizarea perfecționării cadrelor inginerești, cît. și pentru activitatea practică a studenților care lucrează' la proiectul de diplomă.O problemă care merită întreaga atenție este înzestrarea corespunzătoare a laboratoarelor și atelierelor facultăților. Pe lîngă investițiile alocate de la buget, o sursă de asigurare a aparaturii necesare ar putea-o constitui întreprinderile. Multe aparate care sînt nefolosite de întreprinderi pot să completeze înzestrarea laboratoarelor studențești. O sursă de mijloace pentru dotarea facultăților ar i , u- tea-o constitui și reținerile procentuale din eventualele încasări ale unor catedre de pe urma cercetărilor științifice efectuate pe bază de contract.în încheiere, vorbitorul și-a exprimat convingerea că transpunerea în viață a măsurilor preconizate în studiul privind dezvoltarea învățămîntului va aduce o prețioasă contribuție la înflorire^ continuă a culturii și civilizației țării noastre 
gramelor universitare și la lărgirea atribuțiilor colectivelor didactice ale institutelor de învățămînt în această direcție, vorbitorul s-a oprit asupra problemei duratei învățămîntului superior. Evident, reducerea duratei într un sector sau altul nu reprezintă un scop în sine. Nu este însă mai puțin adevărat că în țara noastră durata învățămîntului superior tinde, în multe cazuri,_ spre limita superioară a duratei adoptate în alte țări, situație care cu greu poate fi justificată.Studiul aduce corective în a- ceastă privință atît prin reducerea duratei învățămîntului la un umăr de specialități, cît și prin înfiirfțarea institutelor de subingi- neri„ cu durata, de 2—2 1/2 ani.Și în această ramură, a învățământului se impune presant lichidarea balastului de cunoștințe ne- eșențiale, a problemelor cu care viitorul specialist nu se va întîlni niciodată în activitatea sa practică.Abordînd problema îmbunătățirii metodicii de predare în școala noastră superioară, a extinderii metodelor active de însușire a cunoștințelor, tovarășul Leonte Răutu a subliniat, totodată, necesitatea participării cadrelor de predare la toate fazele Și formele procesului de învățămînt. Din păcate, există însă deficiențe în aplicarea acestui sistem de lucru. La indicația conducerii partidului. Ministerul învățămîntului urmează să elaboreze propuneri cu privire la introducerea în învățămîntul nostru a unui sistem, larg practicat în alte țâri, potrivit căruia fiecare cadru <-‘e predare să îndrume direct un grup de studenți din punct de vedere al activității lor didactice și științifice cît și din. punct de vedere e- ducativ.tn; cadrul dezbaterilor, s-a acordat, o largă atenție propunerilor privind îmbunătățirea sistemului de predare a științelor sociale. îh-

(Continuare in pag. a V-a)
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LUCRĂRILE PLENAREI COMITETULUI CENTRAL AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN
CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI

LEONTE RĂUTU
(Urmare ăin pag. a lV-a)deosebi în ce privește adaptarea predării la profilul facultăților, lărgirea problematicii, creșterea nivelului teoretic-științific.în Studiul întocmit sînt analizate pe larg serioasele deficiențe de conținut care au persistat vreme îndelungată în învățămîntul superior și care au afectat In mod deosebit științele sociale.în ultimii ani, îndeosebi după Gongresul al IX-lea, s-au obținut valoroase rezultate în înlăturarea carențelor existente, dar continuarea eforturilor în această direcție rămîne mereu actuală pentru a elibera complet cursurile, manualele, programele de teze perimate, de șablon și rutină, de tratare rigidă, dogmatică a problemelor de teorie. în unele domenii de însemnătate esențială pentru formarea ideologică a tineretului — filozofie, istorie, estetică, teoria și istoria literaturii și artei, se resimte o rămî- nere în urmă a cursurilor față de efervescența spirituală stimulată și încurajată de partid, față de problemele de mare actualitate. în decursul anilor, în aceste domenii de activitate s-au acumulat suficiente forțe care, urmînd apelul partidului la activizarea gîndirii social-po- litice, să înlăture structurile rigide și sărăcia tematică, astfel ca școala să joace, după cum e firesc, rolul primordial în orientarea tineretului studios, în formarea sa în spiritul concepției noastre filozofi- c^/nolitice, estetice, etice, în com- bdte'rea concepțiilor antiștiințifice.Studiul ce va fi aprobat de plenară va sluji drept bază legii învățămîntului care în istoria modernă a României, va fi cea de-a treia lege care îmbrățișează în mod unitar întregul nostru învățămînt.Se preconizează, de asemenea, perfecționarea structurii Ministerului învățămîntului corespunzător 

<ju sarcinile ce-i sînt încredințate, măsură care va trebui unită cu o
CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI

ȘTEFAN BĂLAN
în vederea îndeplinirii sarcinilor trasate de Congresul al IX-lea cu privire la dezvoltarea și perfecționarea învățămîntului, Ministerul învățămîntului a elaborat, sub directa îndrumare a conducerii partidului, pe baza unor largi eonsultări a cadrelor didactice și a specialiștilor, studiile prezentate dezbaterii publice. în numele Ministerului învățămîntului, permiteți-mi să aduc respectuoasele noastre mulțumiri Comitetului Executiv al G.G. al partidului, tovarășului Geaușescu personal, pentru prețioasele îndrumări pe care le-am primit în timpul întocmirii și definitivării acestor studii.Relevînd succesele deosebite, în studii se analizează și deficiențele existente în învățămîntul nostru. La acestea se adaugă și lipsurile Ministerului învățămîntului, care nu a reușit să cuprindă unele dintre problemele organizatorice și de conținut care s-au pus, nu a avut inițiativa unor acțiuni necesare, nu a aplicat mai larg experimente pedagogice în diferitele grade de învățămînt, precum și alte lipsuri pe care ne vom strădui să le înlăturăm cît mai grabnic.Aș dori să subliniez în cele ce urmează cîteva din direcțiile principale care au stat la baza propunerilor preconizate.în primul rînd, s-a urmărit un acces mai larg al populației la un învățămînt de nivel mai înalt. A- ceasta se va obține prin introducerea școlii generale și obligatorii de 10 ani pentru toți copiii țării ; apoi, prin lărgirea posibilităților de a urma școli profesionale și licee de specialitate, ca și alte cursuri post- liceale.Școala generală de 10 ani asigură noi dimensiuni împlinirii aspirațiilor spre cultură ale poporului nostru. Ea va da oameni mai culți, care vor putea să-și însușească mai repede și mai bine o calificare, ceea ce va accelera progresul material și spiritual al societății noastre.Mi-aș permite să relev că măsu

temeinică îmbunătățire a metodelor și stilului de muncă ale ministerului.în sfîrșit, în vederea dezbaterii largi a sarcinilor izvorîte din lucrările Plenarei Comitetului Central al partidului, se propune ca în toamna acestui an să se organizeze o conferință a cadrelor didactice din învățămîntul de toate gradele.înfăptuirea măsurilor preconizate în Studiu va constitui o etapă nouă în viața școlii românești, va situa Republica Socialistă România printre țările cele mai avansate din punct de vedere al dezvoltării învățămîntului și culturii.După concluziile expuse de tovarășul Nicolae Geaușescu, care a criticat faptul că, atît tovarășii din conducerea ministerului, cît și tovarășii care răspund de învățămînt pe linie de partid nu au analizat răspunderile care le revin pentru lipsurile existente în domeniul învățămîntului, tovarășul Leonte Răutu a luat din nou cuvîntul și a spus iTovarăși, vreau să declar în fața plenarei, cu deplină sinceritate, că socot justificată critica principială făcută de tovarășul Geaușescu în cuvîntul lui și că era de datoria mea, referindu-mă la problemele învățămîntului de care mă ocup nu de puțină vreme, să fac o analiză mult mai adîncă atît a lipsurilor generale care există în învățămînt, cît și a răspunderii care-mi revine. Sînt încredințat că acesta este și sentimentul tovarășilor din Ministerul învățămîntului, oare nici ei nu au manifestat cuvenitul spirit autocritic în fata Plenarei Comitetului Central.în ce mă privește vreau să a- sigur plenara că voi trage toate învățămintele din această critică și din indicațiile cuprinse în cuvîntul de încheiere al tovarășului Ceaușescu, referitoare la îmbunătățirea structurii și conținutului învățămîntului și în mod deosebit la sarcinile actuale ale muncii noastre ideologice.

rile privind învățămîntul profesional, conjugate cu prelungirea duratei școlii generale la 10 ani, vor îmbunătăți sensibil nivelul de pregătire profesională a muncitorilor și vor ușura, în același timp, în producție, trecerea de la o treUptă de calificare la alta.în al doilea rînd, s-a urmărit o mai amplă orientare a aptitudinilor elevilor și studenților.In acest scop, se propune o largă diversificare a învățămîntului și o orientare profesională mai susținută a copiilor și tinerilor, din timp, după înclinațiile lor.' Orientarea elevilor, care s-a făcut destul de puțin la noi, va începe cu ajutorul cercurilor științifice, tehnice, literare etc. și va continua prin activități practice care să răspundă dorințelor acestora, bineînțeles fără a forța nimic la această vîrstă fragedă.Considerăm că procedînd la o largă orientare a tineretului, practicată azi în multe țări ale lumii, se vor folosi mai bine capacitățile individuale, se va evita risipirea energiilor potențiale ale populației și se va valorifica mai amplu capacitatea spirituală a societății.De asemenea, s-a urmărit o organizare pe baze mai științifice a procesului de învățămînt. în acest scop, se va proceda la o mai rațională așezare a materiilor de învățămînt, la eliminarea lestului și repetărilor. în planurile de învățămînt se vor bucura de o deosebită atenție disciplinele moderne, cursurile și metodele care sprijină cercetarea științifică etc. Se va organiza mai judicios conținutul unor obiecte, căutînd să se realizeze cursuri unitare pe cicluri, cursuri de recapitulare și sinteză (istoria civilizației, biologia generală). Vor fi eliminate sau reduse ca volum unele cursuri sau capitole. Planurile și programele vor fi mai rațional elaborate și corelate, astfel înpît să nu se depășească un număr de 28—29 de ore de studiu pe săptămînă. 

r Institutele de învățămînt supe- ? rior vor avea posibilități mai mari ; să contribuie direct la îmbunătățirea planurilor și programelor de studii, iar organizarea pe cicluri a unor facultăți va duce la o fo- I losire mai corespunzătoare a capacității individuale a studenților. Concomitent, se vor introduce metode pedagogice moderne, folosind mai mult seminarul, laboratorul, atelierul, practica în producție, mijloacele modeme de studiu. O îmbunătățire serioasă se va aduce raportului dintre teorie și aplicațiile practice, în favoarea acestora din urmă.Aceste măsuri necesită investiții, dotări, cheltuieli făcute susținut, ^e-a lungul timpului, în toate categoriile și la toate nivelele de învățămînt. Experiența mondială arată că investițiile făcute pentru învățămînt sînt dintre cele mai avantajoase.în același timp, conținutul învățămîntului va trebui să aibă un nivel științific mai înalt și mereu actualizat. Trăim o altă epocă ; nu putem să ne mărginim totdeauna la „modelele" vechi ale științei. Trebuie să introducem adeseori „modele" modificate față de cele clasice ; alteori, complet noi. Numai cei care țin pasul în învățătură cu revoluția tehnică-științifică de azi vor putea produce mîine mai mult și mai bine.Toate acestea implică modernizarea sistemului de învățămînt și de instruire profesională, un grad înalt de adaptabilitate față de cerințele tehnicii și producției în necontenită transformare, implică

CUVÎNTUL TOVARĂȘULUI

GHEORGHE MIHOC

Evoluția rapidă a științei impune oricărui specialist să posede o bază largă de cunoștințe fundamentale, necesare pentru înțelegerea noilor descoperiri, pentru a se putea ține la curent în cercetările contemporane din domeniul lui de specialitate.De aceea, salutăm cu bucurie principiul pus la baza studiului ca în primii patru ani studenții să capete cunoștințe fundamentale, baza teoretică a profesiunii lor viitoare, urmînd ca specializarea să se facă ulterior, mai cu seamă prin cursuri post-universitare și prin doctorat.Pregătirea specialiștilor de mare valoare, a viitorilor oameni de știință, fiind una din sarcinile importante ale institutelor de învățămînt superior, propunem să se introducă cursuri pentru doctoranzi la institutele care au posibilitatea să facă acest lucru. Asemenea cursuri există la multe unii versități din străinătate și au existat în trecut și la unele facultăți ale Universității din București. Ele sînt de mare utilitate, deoarece interesează nu numai pe doctoranzi, ci pe toți oamenii de știință din domeniul respectiv, indiferent de faptul dacă și-au trecut doctoratul sau nu. Numărul doctoranzilor este în permanentă creștere. Numai la Universitatea din București, numărul lor se ridică în prezent la peste 1 700. Organizarea unor forme sistematice de studiu pentru o masă atît de mare de tineri prezintă cel puțin tot atît interes ca și a studenților fără frecvență, deoarece este vorba de cei mai valoroși absolvenți ai universităților, schimbul de mîine al actualilor profesori și oameni de știință din țară. Cursurile de doctorat ar reprezenta cursuri de cel mai înalt nivel științific din institutele de învățămînt superior, iar multiplicarea lor, eventuali în limbi străine în vederea schimbului de lucrări cu străinătatea, ar constitui un sprijin pentru toți cei ce vor să se țină la curent cu mersul științei.Aceste cursuri ar trebui să intre în norma profesorilor.In continuare, vorbitorul s-a referit la problemele normării activității didactice, arătînd că la marea majoritate a institutelor de învățămînt superior din străinătate, norme astfel concepute ca la noi nu există. La fiecare catedră există un ansamblu de sarcini (cursuri, seminarii, lucrări de laborator, publicații de cursuri, tratate de specialitate, lucrări științifice, pregătirea doctoranzilor etc.) pe care șeful catedrei și colaboratorii săi le duc la îndeplinire. Fixarea numărului de membri ai catedrei numai după numărul de ore de curs și seminar, adică numai după un sin

organizarea în mai bune condițiuni a formării post-școlare a tuturor categoriilor de cadre.Se propune, de asemenea, ca personalul didactic să fie perfecționat permanent, documentat amplu în specialitate, să 1 se creeze condiții mai bune de lucru In cercetarea științifică. In acest scop se va îmbunătăți sistemul de perfecționare periodică a cadrelor didactice, prin cursuri de înalt nivel | se va da mai multă atenție documentării științifice a personalului didactic universitar și trimiterii cadrelor tinere să învețe pe lîngă oamenii de știință cu vastă experiență, din țara noastră sau din alte țări. Va trebui să atragem un număr mai mare de specialiști la cursurile post-universitare. De o deosebită importanță este amplificarea preocupărilor personalului didactic pentru cercetarea științifică. în raport cu nevoile crescînde ale economiei șl culturii, devin necesare centre științifice pe lîngă catedre, cu dotare științifică modernă și personal de cercetare bine pregătit. Măsurile propuse în studii, în vederea perfecționării cadrelor, se vor face simțite neîntîrziat.Pe baza hotărîrilor ce se vor adopta la plenară. Ministerul învățămîntului va examina aprofundat modul de rezolvare a fiecărei probleme.Asigur conducerea partidului că întregul nostru învățămînt este gata să depună toate eforturile pentru îndeplinirea în cele mai bune condițiuni a sarcinilor ce îi revin.

(Urmare din pag. 1)

gur factor, care nu reprezintă nici pe departe .activitatea complexă șl de mare calitate ce trebuie să existe într-o catedră, a condus la exagerări în sensul că șefii de catedră au căutat să mărească cu orice chip numărul de ore de curs în dautia celorlalte activități nenormate, care nu sînt deloc mai puțin importante decît celelalte. Activitatea unei catedre nu se măsoară numai în raport cu numărul de ore de curs și de seminar, ci și după modul cum sînt ținute aceste ore, după nivelul lor științific, după contribuția pe care membrii catedrei o aduc la progresul științei. Dorința de mărire a numărului de ore a condus la un număr mare de cursuri și de examene pe care studentul trebuie să le susțină.Studiul permite ameliorarea a- cestei situații prin posibilitatea de a se crea la catedre centre sau colective de oercetare.In felul acesta vor exista la catedre și membri care nu au sarcini didactice șl, deci, numărul membrilor din catedră va fi fixat și după alte criterii decît exclusiv după numărul orelor de curs și seminarii.Existența acestor centre și colective de cercetare pe lîngă unele catedre mai poate prezenta și un alt avantaj. Se știe că profesorii, conferențiarii, pentru a preda în condiții satisfăcătoare, au obligația de a se documenta, de a fi bine informați asupra a tot ce se publică pe plan mondial în domeniul lor de specialitate. Aceasta înseamnă în actualul stadiu de dezvoltare a științei pentru cadrele didactice cu o conștiință profesională ridicată, o mUncă considerabilă, care pretinde un timp îndelungat, pe care cei mai mulți nu îl au la dispoziție. Existența centrelor și colectivelor de cercetare pe lîngă catedre, ar permite ca după un număr de ani de activitate. profesorul să fie degrevat pe timp de un an de sarcini didactice pentru a se dedica în întregime cercetării științifice și documen- / tării.Vorbitorul a fost de acord cu propunerea din studiu de eliminare a actualului sistem de excesivă centralizare a elaborării planurilor de învățămînt prin lărgirea atribuțiilor consiliilor științifice, care vor putea să aducă acestora unele modificări respectînd cadrul general fixat de Ministerul învățămîntului.Această măsură prezintă mare utilitate, întrucît ține seamă de potențialul științific al fiecărui institut, de specializările cadrelor didactice.In încheiere, tov. Gh. Mihoc a spus: Am convingerea că noua legiferare a învățămîntului superior va marca un progres esențial în opera de educare și pregătire profesională a tineretului nostru.

IJind o înaltă prețuire misiunii și rolului corpului 
didactic în societatea noastră socialistă, Plenara con
sideră necesar să se elaboreze Statutul personalului 
didactic, prin care să se reglementeze întreaga situa
ție juridică a corpului didactic de la intrarea în în
vățămînt șl pînă Ia pensionare. Proiectul Statutului 
personalului ^didactic va fi publicat în presă pentru 
dezbatere pufilică.

Plenara a hotărît convocarea în toamna acestui an 
a unei Conferințe a cadrelor didactice din instituțiile 
de învățămînt de toate gradele din România.

In continuarea lucrărilor sale, Plenara Comitetului 
Central al Partidului Comunist Român a examinat și 
aprobat informarea Comitetului Executiv al C.C. al 
P.C.R. cu privire la compoziția partidului, la Întărirea 
oontinuă a rîndurilor sale și intensificarea activității 
de educare a comuniștilor.

Plenara apreciază în mod deosebit rezultatele ob
ținute în dezvoltarea șl creșterea partidului, structura 
sa socială și națională, calitățile politice, morale șl 
profesionale ale comuniștilor, care conferă organelor 
și organizațiilor de partid o înaltă competență în exer
citarea misiunii conducătoare a partidului, sporesc ca
pacitatea lor de mobilizare șl educare a oamenilor 
muncii, asigură condiții pentru abordarea și soluțio
narea problemelor vitale ale dezvoltării economice șt 
sociale.

Aprobînd sarcinile organelor și organizațiilor de par
tid în legătură cu creșterea rîndurilor partidului, ple
nara a subliniat necesitatea ca și în viitor criteriul 
fundamental la primirea în partid să-l constituie ca
litățile politice, morale și profesionale ale celor care 
solioită să devină membri de partid. Este necesar să 
fie primiți în partid cei mai înaintați muncitori, ță
rani și intelectuali, cei mai merituoși studenți, alți 
oameni ai muncii, care militează neobosit pentru în
deplinirea hotărârilor de partid și de stat și care, 
prin întreaga lor activitate, prin comportarea lor, sînt 
exemple însuflețitoare în munca profesională și 
obștească.

Plenara consideră că una din preocupările Impor
tante ale organelor și organizațiilor de partid trebuie 
să fie munca perseverentă pentru educarea partinică, 
ridicarea nivelului politico-ideologic și cultural al tu
turor membrilor de partid, astfel incit aceștia să-și 
îndeplinească cît mai bine sarcinile de mare răs
pundere! ce le revin în societatea noastră socialistă.

în continuare, Plenara a dezbătut informarea Co
mitetului Executiv al C.C. al P.C.R. despre activitatea 
organelor și organizațiilor de partid, de stat și 
obștești privind examinarea și rezolvarea scrisorilor, 
sesizărilor și cererilor oamenilor muncii. Plenara a 
apreciat că numărul sporit de scrisori, sesizări și ce
reri adresate conducerii partidului, organizațiilor de 
partid, organelor de presă, instituțiilor de stat și 
obștești centrale și locale constituie o expresie a de
mocratismului orinduirii noastre socialiste, a strânsei 
legături dintre partid și masele largi, a preocupării 
oamenilor muncii pentru aplicarea hotărîrilor parti
dului și guvernului, pentru perfecționarea întregii ac
tivități sociale.

Plenara a criticat neajunsurile existente încă în so
luționarea sesizărilor și propunerilor oamenilor muncii 
și a stabilit măsuri pentru îmbunătățirea în continuare 
a întregii activități în acest domeniu. Plenara a subli
niat necesitatea înlăturării oricăror fenomene de biro
cratism, tărăgănare și lipsă de solicitudine față de 
cererile îndreptățite ale cetățenilor, a sporirii preocu
pării și răspunderii pentru soluționarea acestora și 
a atras atenția organelor de partid, de stat, economice 
și obștești asupra necesității de a îmbunătăți întreaga 
lor activitate privind rezolvarea sesizărilor și cererilor 
oamenilor muncii. Activiștii de partid și de stat, ca
drele cu munci de răspundere din toate domeniile 
de activitate — indiferent de funcțiile lor . —. au în
datorirea de a organiza exemplar primirile în audiență 
și rezolvarea scrisorilor, de a fi model de exigență 
și principialitate în respectarea legilor, de a sluji cu 
devotament interesele populației.

In continuare. Plenara a asculta* raportul ministru
lui forțelor armate — tov. general colonel Ion Ioniță 
— cu privire la pregătirea de luptă și politică a for
țelor armate ale Republicii Socialiste România șl Ia 
înzestrarea lor cu armament și tehnică militară.

Plenara Comitetului Central dă o înaltă apreciere 
nivelului general de pregătire, stării moral-politioe și 
disciplinei forțelor armate, înzestrării, dotării și pre
gătirii trupelor, condițiilor de instruire, educare și 
de trai ale militarilor, considerindu-le corespunză
toare stadiului de dezvoltare la care a ajuns țara 
noastră, cerințelor asigurării securității patriei. Strâns 
uniți în jurul partidului și guvernului, ofițerii, sub
ofițerii și soldații, întreaga noastră armată urmează 
neabătut politica internă și externă a P.C.R. și a gu
vernului, își îndeplinesc cu cinste îndatorirea de a 
apăra cuceririle revoluționare ale poporului român.

Ținlnd seama că atâta timp cît există imperialism 
există și pericolul de agresiuni și războaie, Comitetul 
Central al partidului consideră necesar să se manifeste 
și în viitor întreaga grijă și atenție pregătirii de luptă 
și politice a ofițerilor șl soldaților, Înzestrării armatei 
cu armament și tehnică de luptă modernă, ridicării 
continue a capacității de apărare a țării.

Paralel ou preocuparea de a asigura din import 
tehnica de luptă modernă, Plenara a stabilit măsurile 
corespunzătoare în vederea intensificării producției de 
armament șl tehnică de luptă, pentru a satisface In 
cele mai bune condiții nevoile armatei.

Consecvent politicii sale, că atîta timp cît se men
ține pactul militar agresiv N.A.T.O., este necesar Tra
tatul de la Varșovia, România, ca stat socialist, forțele 
sale armate își vor aduce și în viitor contribuția, îm
preună cu forțele armate ale oeiorialte state parti
cipante la acest tratat, precum și ale tuturor țărilor 
socialiste, la apărarea cauzei păcii și securității inter
naționale.

Plenara și-a exprimat deplina convingere oă mili
tarii forțelor noastre armate, organele și organizațiile 
de partid din armată vor munci și în viitor cu devo
tament și abnegație pentru perfecționarea pregătirii 
de luptă și politice, pentru întărirea ordinii și disci
plinei, a capacității de luptă a tuturor unităților și 
marilor unități, pentru a-și îndeplini înalta lor mi
siune față de patrie, față de cauza socialismului și 
păcii.

In continuarea lucrărilor sale, plenara Comitetului 
Central al Partidului Comunist Român a examinat unele 
probleme ale activității internaționale a P.C.R. în legă
tură cu care a adoptat o hotărire.

Plenara a ascultat apoi raportul Comisiei de partid cu 
privire la reabilitarea unor activiști ai Partidului Co
munist Român.

La acest punct al ordinii de zi a plenarei au luat cu
vîntul tovarășii Alexandru Drăghici, Ion Gheorghe 
Maurer, Gheorghe Stoica, Paul Niculescu-Mizil, Maxim 
Berghianu, Aurel Vijoli, Alexandru Bîrlădeanu, Ștefan 
Voicu, Gheorghe Apostol, Leonte Răutu, Vasile Vaida. 
Petre Blajovici, Gheorghe Rădulescu, Barbu Zaharescu, 
Alexandru Sencovici, Virgil Trofin, Titus Popovici, Ni
colae Doicaru, Petre Lupu, Chivu Stoica, Mihail Roșia- 
nu, Manea Mănescu, Dumitru Popa, Emil Drăgănescu, 
Vasile Vîlcu, Gheorghe Vasilichi, Dumitru Coliu, Con
stantin Scarlat, Ianoș Fazekaș, Gheorghe Pană, Florian 
Dănălache, Ion Ioniță, Emil Bodnaraș, Dumitru Pe
trescu, Iosif Banc, Ion Iliescu, Ștefan Voitec, Ion Sfâ- 
nescu, Ilie Verdeț, Constantin Doncea, Vasile Patilineț, 
Valter Roman, Ion Popescu-Puțuri, Anton Moisescu. 
Miron Constantinescu, Ion Brad.

In încheierea dezbaterilor a luat ouvîntul tovarășul 
Nicolae Ceaușescu.

Plenara Comitetului Central al Partidului Comunist 
Român a adoptat o hotărire în legătură cu reabilitarea 
unor activiști ai Partidului Comunist Român.

Plenara a hotărît alegerea tovarășului Virgil Trofin 
în Comitetul Executiv și Prezidiul Permanent ad C.C. al 
P.C.R. și a tovarășilor Emil Drăgănescu și Dumitru Po
pescu ca membri supleanti ai Comitetului Executiv al 
C.C. al P.C.R. i

Plenara a hotărît trecerea tovarășului Ion Iliescu din 
rîndul membrilor supleanti in rîndul membrilor G.C. Ol 
P.C.R.

■

Școală nouă In Negrețti-Oaț

Constructorii de machete didactice de ta Uiceul agricol din Turda 
t
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MAGNIFICA TINEREȚE
Este marele marș al oamenilor 

muncii de pe toate meridianele. Și 
în acest marș distingem splendida 
coloană a tinerilor.

Trec tinerii!
' Generozitatea și abnegația.

Candoarea nealterată.
Romantismul energic și tonic. 
Entuziasmul optimist.
Speranțele și idealurile pure. 
Viitorul.
întregul vis de aur al omenirii. 
Trec tinerii1

La marea sărbătoare a oamenilor 
muncii, trec tinerii. Mîine va ti o 
zi mai frumoasă, mai înaltă, mai 
mare, mai bună. Această zi o vor 
face tinerii. Ceea ce sînt, ei au în
vățat de la noi. Ei vor fi mîine con
tinuarea a tot ceea ce a fost bun 
în noi, tot ceea ce plănuim și visăm 
noi astăzi. Sînt creația și certifica
tul de forță al energiei noastre.

Așteptăm cu nerăbdare să treacă 
tinerii. In imensul șuvoi omenesc, 
multicolor și încărcat cu flori, cu 
pancarte, cu sărbătoare, căutăm și 
așteptăm coloana tinerilor.

Vom vorbi doar despre cîțiva, deși 
nu sînt numai ei. Ei sînt unii, ase
meni altor mii și sute de mii și vor
bim despre ei pentru a vorbi și des
pre alții, fiindcă toți ceilalți sînt a- 

semeni lor. Sînt oameni care au în- 
văfat să iubească munca. Acesta 
este unul din întîile mari lucruri pe 
care le-au deprins de la noi și unul 
din marile imperativ^ cărora își 
subordonează existența : să urască 
inerția și pasivitatea și să dorească 
să-și valorifice neîncetat întreaga 
capacitate de energie.

Pe frontul pregătirii tineretului 
sînt concentrate uriașe forțe sociale. 
Se cheltuiesc sume fabuloase, se 
construiesc mii de clădiri, se pregă
tește o întreagă armată de profesori, 
se dezvoltă o adevărată știință des
pre învățătură. Iar randamentul a- 
cestor investiții se verifică în perso
nalitatea lor.

Trebuie văzuți și cunoscufi. Tre
buie văzut loan Bucur, din clasa 

specială de matematică de la Li
ceul nr. 13, trebuie văzută dezinvol
tura cu care se orientează în hăți
șul problemelor de algebră superi
oară, stilul sobru și în același timp 
degajat de orice timiditate, îndrăz
neala cu care se aventurează în 
sferele științei, în fața unor profe
sori universitari. Nu are decît șai
sprezece ani și nu este decît în 
clasa a X-a. Dar este de pe acum un 
matematician în adevăratul înțeles 
al cuvîntului. Iar această calitate a 
fost dobîndită printr-o uriașă can
titate de muncă desfășurată pe tra
seul scurtei, dar intensei lui exis
tențe. Munca, adică matematica, 
sau matematica, adică munca, este 
pentru el un crez de viață.

La întrebări capitale are răspun
suri limpezi și sigure :

— Ce consideri esențial pentru 
existența oamenilor ?

— A nu trăi în zadar.
— Și ce înseamnă a nu trăi în 

zadar?
— A avea un țel de viață gene

ros și a te situa în permanență pe 
o ipostază dinamică subordonată 
realizării lui. Adică a munci cu în- 
dîrjire. ■

— în cazul tău ?
— A face matematică.
Cîfi sînt ca el ? Pe firmamentul 

intratelor în tradiție concursuri 
școlare răsar în fiecare an tineri 
cu uimitoare performanțe intelec
tuale. Și, pentru toți, același crez. 
Viitori tehnicieni sau chimiști, vii
tori matematicieni sau literați, au 
toți patima unei existențe încărcate 
de dinamism, de muncă pasionată.

Transcriem în treacăt cîteva din 
gîndurile și din ideile lor.

Mircea lacomi (Liceul nr. 1 din 
Suceava): N-aș putea trăi fără să 
muncesc".

Zan Vimerșan (Liceul „Mihai Vi
teazul* din București): „Luafi-mi 
fizica și mi-afi luat totul". '

Violeta Crișan (Liceul nr. 7 din 
Timișoara) : „Aș vrea ca ziua să aibă 
48 do ore și în fiecare zi să nu fac

altceva decît să citesc, să citesc me
reu, la nesfîrșit".

Un elev inventator ? Astăzi, cînd 
tehnica a ajuns la performanțe fan
tastice, cînd fiece nouă descoperire 
solicită o uriașă pregătire de spe
cialitate ? Da. Astăzi. II vom vedea 
și pe el în coloana tinerilor. Se 
cheamă Cristian Dumitrescu. învață 
la Liceul „Mihai Viteazul" din Bucu
rești. Invenția lui a fost omologată 
de Oficiul de Stat pentru Invenții, 
iar brevetul de invenție poartă nu
mărul 50017.

— In ce constă invenția... ta ? 
(Ai o ezitare, nu-fi dai seama dacă 
i te poți adresa acestui tînăr cu 
familiaritatea cu care te-ai adresa 
oricărui de vîrsta lui, dacă nu e ca
zul să adopți stilul rever ențios pe 
care par să-l solicite sobrietatea și‘ 
ochelarii lui de savant).

— Este vorba de transformarea 
mișcării rectilinii alternative în miș
care de rotație și invers. Un sistem 
care îndeplinește funcția sistemului 
bielă-manivelă, dar cu schimbări 
structurale radicale.

Răspunsurile sînt limpezi, concise, 
economice, exacte. De la un timp nu 
mai ești foarte singur. Ai de a face 
doar cu un elev, sau cu un specia
list în toată firea ? Iți vorbește des
pre problemele întîmpinate în apli
carea pe scară industrială a inven
ției sale, despre proiectele unor noi 
invenții pentru o mașină agricolă, 
pentru un automat destinat comer
țului. Fiecare frază este c,n,ă-’tă, și 

precisă.

Trec tinerii I
Care vor fi reacțiile lor în com

plexa sferă a vieții sociale ? Ce iu
besc și ce urăsc ei ? Ce calități so-

cofesc ei a fi cu adevărat valoroase 
la un om ? Ce îi bucură și ce îi în
tristează? Cum vor să le fie vicța? 
Cum îșl aleg prietenii ? De ce tră
iesc ? Ce socotesc a fi esențial în 
viață ? Declarațiile lor pot să pară 
convenționale, extrase, poate, din- 
tr-un cod de morală ideală. Dacă îi 
cunoști însă, îți dai seama că sînt 
gînduri sincere, izvorîte dintr-un crez 
de viață generos, din puritatea de 
cristal a unor convingeri adînci, au
tentice și puternice.

Am pus în clasa a Xl-a a Liceului 
nr. 30 din Capitală o întrebare sim
plă : „Ce anume socotiți demn de a 
fi iubit pînă la sacrificiul suprem ?" 
Am primit 38 de răspunsuri. Repro

ducem cîteva dintre ele :
loan Corvin : „Sfinta libertate, li

bertatea țării, a țării în care trăiesc 
liber și de care este legat tot ce 
îmi este mai scump pe lume : oame
nii, idealurile, visurile, prietenii, a- 
mintirile, totul".

Elena Marcu : „Patria".
Marieta Mișpscu : „Iubesc foarte 

mult viața. O iubesc în primul rînd 
pentru că mi-am propus să nu tră
iesc în zadar și vreau să mă fac fo
lositoare prin ceva mare și deosebit".

Elena Daju : „Țara și ideile gene
roase".

„Iubesc adevărul în toate înțele
surile lui și urăsc necinstea" — spune 
Nelu Sava, elev în clasa a X-a la 
Liceul din Vînăfori, Neamț, și a- 
ceastă afirmație își poate verifica 
autenticitatea în întreaga lui con
duită.

„Nu pot fi prietenă decît cu cei 
ce se dovedesc a voi să fie oameni 
în cel mai înalt sens al cuvîntului" 
spune Nina Năstase de la Liceul 
agricol din Lipova, și prieteniile ei

sînt o dovadă a tăriei acestei con
vingeri.

Trec tinerii! Coloană de prospe
țime, de vigoare și de frumusețe. 
Fetele acelea înalte și suple, Roăica 
Popa și Maria Olaru, Elena Topa, 
Mariana Duică, Cornelia Dobrin sînt 
campioane ale voleiului școlar, mîn- 
dria Liceului nr. 3 din Sibiu. Iar bă
ieții, de asemenea înalfi, de aseme
nea viguroși și supli, sînt baschet- 
baliștii de la Liceul nr. 2 din Tg. 
Mureș, gimnașfii Liceului „Nicolae 
Bălcescu" din Pitești, atleții de la 

Școala sportivă nr. 2 din București. 
Sînt frumoși și puternici. Iar această 
forță și frumusețe a înfățișării își 
are minunate corespondențe în fi
zionomia lor interioară, în felul lor 
de a gîndi și de a simți.

Trec tinerii f
In marele marș al oamenilor mun

cii toți caută din priviri coloana mag
nifică a tinerilor. Iar noi, profesorii, 
o căutăm mai mult decît alții, nu nu
mai pentru strălucirea ei, ci pentru 
că în ea ne regăsim pe noi, pentru 
că ei reprezintă însăși rațiunea 
noastră de a fi, energia noastră 
investită în energia lor, în capaci
tatea și în forța lor, în inteligența, 
în gîndurile, în sentimentele, în con
vingerile Iar. Calitatea lor ne repre
zintă pe noi așa cum opera îl repre
zintă pe creator fără să se identi
fice cu acesta. Ceea ce sînt ei cons
tituie un certificat de valoare pentru 
pasiunea cu care ne-am tăcut dato
ria de educatori. Frumusețea lor își 
are marea sursă în frumusețea aspi
rațiilor profesiunii noastre de das
căli.

OCTAVIAN BUZESCU

în noiembrie 1968 : 

simpozionul național 
de comunicări 

științifice ale 

cadrelor didactice

1
Institutul de științt pedagogice

București

ln ultima decadă a lunii 
noiembrie a.c. va avea loc 
la Liceul „N. Bălcescu" din 
Craiova, simpozionul na
țional de comunicări știin
țifice ale cadrelor didactice, 
cu tema : „Perfecționarea 
invățămîntului și a educa
ției în școala de cultură ge
nerală".

Simpozionul se va axa 
pe două probleme princi
pale :

a) Perfecționarea conți
nutului (programele și ma
nualele școlare) și a meto
delor de predare în școală ;

b) Sistemul muncii edu
cative în școală, cu accen
tul pe problematica mun
cii dirigintelui.

La simpozion pot parti
cipa cu comunicări cadre 
didactice din toată țara.

In acest scop temele co
municărilor vor fi înainta
te Institutului de științe pe
dagogice (București, str. 
Sfinții Apostoli nr. 14, sec
torul 6), pină la data de 15 
iunie a.c., iar comunicările 
(6—8 pagini dactilografiate), 
vor fi trimise pînă la 1 sep
tembrie a.c.

Comunicările trimise 
după această dată nu vor fi 
luate în considerare.

ANUNȚAscoaterea la concurs a următoarelor posturi 11 cercetător științific principal — specialitatea pedagogie — Sectorul „Mijloace moderne de învățămint" ;1 cercetător științific principal — specialitatea pedagogie — Sectorul „Pedagogie comparată și relații externe" ;1 cercetător stagiar — specialitatea pedagogie-logopedie — Sectorul „Pedagogie medicală" ;1 cercetător științific — specialitatea pedagogie — Sectorul „Didactica invățămîntului elementar* ;1 cercetător științific — specialitatea pedagogie — Sectorul „Educația în liceu" ;1 cercetător științific — specialitatea pedagogie — Sectorul „Activități pionierești" ;1 cercetător stagiar — specialitatea lirțiba latină — Sectorul „Limba română și limbile naționalităților conlocuitoare" ;1 cercetător științific principal — specialitatea limba română — Sectorul „Limba română și limbile naționalităților conlocuitoare" ;1 cercetător științific — specialitatea limba maghiară — Sectorul „Limba română și limbile naționalităților conlocuitoare" ;1 cercetător stagiar — specialitatea pedașogie — „Baza de cercetare Craiova" ;1 cercetător științific — specialitatea medic — „Baza de cercetare Craiova".1 cercetător stagiar — specialitatea limba engleză — Sectorul „Limbi străine".Cererile de înscriere la concurs se primesc la Institutul de științe pedagogice din București, str. Sfinții Apostoli nr. 14, serviciul de personal, pînă la data de lîf mai 1968, însoțite de actele prevăzute de Regulamentul privind recrutarea, promovarea și atestarea cadrelor de cercetători științifici din unitățile de cercetări din Republica Socialistă România, publicat în extras în Buletinul Oficial, Partea a IlI-a, nr. 4 din 8 ianuarie 1968.Concursul va avea loc în ziua de 29 mai 1968, ora 8, la sediul Institutului de științe pedagogice din București.

DI SCOTEA A
Unele texte
din manualele
de limba românăati fost imprimate pe discuri în lectura unor actori. De curînd au apărut trei asemenea discuri.Pe discul p.entru elevii
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clasei a V-a sînt imprimate, printre altele, poeziile George de G.1“ de„Mama"„Freamăt de code Mihail Eminescu, din
„Partidul Lesnea, Coșbuc, , dru“ fragmentul tei" din copilărie" Creangă. dafir" de M Sadoveanu și

l „Pupăza „Amintirile din ale lui„Domnul

altele, în lectura actorilor Ștefan Ciubotărașu, Octavian Cottescu, Gina Pe- trini, Ludovic Antal etc. Din manualul de limba română pentru clasa a Vl-a au fost alese mai multe texte, printre care se remarcă „La mijloc de codru" de M. Eminescu, „Ardealul" de N. Bălcescu, „D-l Goe" de I.L. Cara- giale, T.V. N. le Irina 'Răchițeanu, Dinu lanculescu, Paul Sava, Ion Caramitru și alții.în sfîrșit, de pe discul care conține texte din manualul de limba română pentru clasa a VII-a pot fi audiate „Mamă țară" de T. Arghezi, poeziile populare „Eu iubesc acest partid" și „Toma Alimoș" „Un om năcăjit" de M. Sadoveanu", „Moartea căprioarei" de 'N Labiș, „Fe- feleaga" de I. Agîrbiceanu, de Gheorghe Spe- Victor Imoșanu și

„Stupul lor"Arghezi, „Iama" Alecsandri, „Țara" Labiș și altele, pe care interpretează actori ca ■Răchițeanu,
de de de

Ion Tran- pregătește un disc
citite ran ța, alțiiSeasemănător, conținînd tex-

T

te din manualul de română pentru a VlII-a.
Două discuri

Mihail Eminescu

limba clasa

impri-deschid seria unor mări pe care le realizează Editura didactică și

pedagogică în colaborare cu Electrecordul și care vor aduce în discotecile școlare materiale sonore deosebit de utile în predarea literaturii române.Cele două discuri cuprind 20 de poezii din neprețuita

operă a marelui Eminescu. De menționat în primul rînd poeziile „Pe lîngă plopii fără soț...", „Sara pe deal", „Revedere" și „Atît de fragedă..." în lectura lui Mihail Sadoveanu, un a- devărat document literar de o ridicată valoare educativă. Discurile mai cuprind „Scrisoarea III" — în interpretarea actorilor G. Calboreanu, G. Ionescu- Gion, Matei Alexandru, Rodica Suciu — precum și alte poezii: „Luceafărul", „Epigonii", „Freamăi de codru", „Ce te legeni;..", „Lacul", „Floare albastră", < fragmente diri „împărat si proletar", din „Călin (file din poveste)" etc., în lectura Irinei Răchițeanu, a lui Gh. Cozorici, Dinu Ian- culescu și alțiiSeria va fi continuată eu discuri dedicate altor scriitori clasici. în prezent sînt pregătite înregistrări din 
George Coșbuc („Noapte de vară". „Nunta Zamfirei", „Dușmancele", „Moartea lui Fulger", „Noi vrem pa- mînt" etc.) și Octavian 
Goga („Plugarii", „Noi", „Oltul", „Apostol", „Dascălul", „Dăscălița", „Glă- cașii").

Concurs de lucrări 
științifice

Ca și în anii trecuțî, 
Societatea de științe filo
logice și Societatea de 
științe istorice organizează 
în acest an concursul de 
lucrări științifice ale cadre
lor didactice din învăță- 
mîntul de cultură generală.

LucrăriLe, care vor tre
bui să se integreze profi
lului celor două societăți, 
vor fi trimise numai prin 
intermediul filialei sau 
subfilialei al cărei membru 
este autorul, fără semnă
tură. Flecare lucrare va 
purta un motto, pus și pe 
plicul închis expediat o 
dată cu lucrarea, în care 
se vor afla numele și a- 
dresa autorului. Lucrările 
astfel expediate de filială 
vor trebui să nu fi fost co
municate, publicate sau fă
cute cunoscute anterior sub 
nici o formă.

Termenul de trimitere a 
lucrărilor la concurs este 
de 1 octombrie, urinind ca 
rezultatele stabilite de o 
comisie formată din acade
micieni, profesori universi
tari și alți specialiști să se 
publice pînă la 31 decem
brie a.c.

Se vor acorda, de către 
fiecare Societate, cite un 
premiu I, II și III și men
țiuni in bani, iar lucrările, 
în măsura posibilităților, 
vor fi publicate.

Orice alte informații sau 
detalii se pot afla de la fi
lialele sau subfilialele din 
țară ale celor două socie
tăți.

Tinerii fotbaliști
Multe mii de elevi au ți

nut să fie prezenți dumi
nică. 21 aprilie, în tribu
nele Stadionului Republi
cii din Capitală. Meciurile 
de fotbal la care au asistat
— între selecționatele șco
lilor generale și ale licee
lor din București și Cluj
— au oferit un frumos 
spectacol sportiv, consti
tuind in același timp o 
premisă certă a renașterii 
unei tradiții școlare uitată 
Pe nedrept. Prezența unor 
jucători de prestigiu care 
au onorat lovitura de în
cepere — Nunweiller III 
și Constantin — precum și 
conducerea jocurilor de 
către arbitri consacrați 
(Mircea Cruțescu și C. Mi- 
tran). au conferit întrece
rilor un caracter sărbăto
resc.

Atractive și spectaculoa
se au fost și intrecerile 
din pauză : jocuri, între
ceri atletice, demonstrații 
de gimnastică și de călărie 
etc.

Elevii din Cluj au pier
dut in fața impetuoaselor 
atacuri ale bucureștenilor, 
dar într-o manieră de de
plină sportivitate. Dumi
nică, la Cluj, reprezentati
vele de elevi care s-au 
întreent la București vor 
juca în revanșă. Se cuvi
ne să consemnăm și fap
tul că reprezentativa de 
fotbal a elevilor din licee
le municipiului Brașov a 
provocat echipa cîștigătoa- 
re din tur-retur.

Inițiativa-șorganiziirii u- 
nor asemenea întreceri 
fotbalistice este meritorie 
și demnă de a fi reluată 
de cit mai multe școli din 
țară.
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BucureștiANUNȚAscoaterea Ia concurs a următorului post didactic il conferențiar poziția XX/1 de ia catedra de limbi străine. Candidații la concurs vor depune, in termen de o lună de Ia publicarea acestui anunț, la rectoratul institutului o cerere de înscriere la concurs însoțită de următoarele acte :a) Copie legalizată de pe diploma de stat sau de pe actul echivalent de studii superioare.b) Copie legalizată de pe diploma de doctor sau doctor docent în științe.c) Copie legalizată de pe atestatul de profesor sau conferențiar.d) Lucrările științifice ale candidatului intr-un exemplar.e) Certificat de caracterizare a activității profesionale și sociale a candidatului, eliberat de instituția (întreprinderea) în care acesta își are funcția de bază.f) Memoriu de activitate didactico-științifică, semnat de candidat.• g) Autobiografia.Cei ce funcționează într-o instituție de învățămint superior sînt obligați să comunice în scris, rectorului sau directorului acesteia. înscrierea la concurs.Concursul se va ține la Institutul Agronomic „Nicolae Bălcescu" București, în termen de 2 luni de la publicarea prezentului anunț.Informații suplimentare se pot lua zilnic între orele 8—13 de la rectoratul institutului.

ANUNȚ
Profesorii care doresc să ocupe, prin transfer, una din ca

tedrele vacante de la Liceul militar ,,I). Cantemir"-Breaza sau 
Liceul militar „Ștefan cel Mare“-Cimpulung Moldovenesc — 
pentru anul școlar 1968—1969, publicate in Buletinul Ministe
rului Invățămintului — sînt rugați să depună o cerere și la Li
ceul militar respectiv, in afară de cererea de transfer depusă 
la inspectoratele școlare județene, conform indicațiilor Mi
nisterului Invățămintului.

institutul pbliiehnic brașovANUNȚAscoaterea la concurs a următoarelor posturi didactice :— profesor la catedra III — Mecanică și rezistența materialelor, disciplina Rezistența materialelor, poz. 3 din statul de funcțiuni,— profesor ia catedra VI — Automobile, tractoare și mecanică agricolă, disciplina Automobile, poz. 3 din statu-l de funcțiuni,— profesor la catedra Vil — Organizare-planificare, disciplina Economia, organizarea și planificarea producției forestiere, poz. 1 din statul de funcțiuni.Candidații Ia concurs vor depune în termen de 30 de zile de la publicarea acestui anunț în Buletinul Oficial, la secretariatul rectoratului . Institutului politehnic; Brașov, str. N. Iorga nr. 2, cerere de înscriere însoțită de. următoarele acte, în dublu exemplar :— copie legalizată de pe diploma de stat sau de pe actul echivalent de studii superioare :— copie legalizată de pe diploma de doctor ; \— copie legalizată de pe atestatul de profesor sau conferențiar :— lucrările științifice ale candidatului (intr-un exemplar ;— certificatul de caracterizare a activității profesionale și sociale a candidatului, eliberat de instituția (întreprinderea) în care acesta își are funcția de bază :— memoriu de activitate didactico-științifică. semnat de candidat:— autobiografia. «Cei ce funcționează într-o instituție de învățămint superior, sînt obligați să comunice în scris, rectorului sau directorului acesteia. înscrierea la concurs.
REDACȚIA Șl ADMINISTRAȚIA: București, Piața Scînteii nr. 1. Telelon 17.60.20 Abonamentele se fac la oficiile poștale, factorii poștali șl la dlfuzoril din unitățile de Învățămint Tiparul: Combinatul Poligrafic Casa ScinteU MUI


